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meni le 80 odst. plače, pa če
prav hkrati delamo noč in 
dan; in v izgubo zabredemo 
že, če imamo proizvodnjo, ki 
na trgu ne nese.

V McKinseyevi študiji so 
odgovori na vsa ključna vpra
šanja naše metalurgije, zato 
jo ponovno vzemimo v roke, 
jo obdelujmo, nato pa se po
govorimo o njej.

(Vir: zapis s sestanka pro
jektnega tima za reorganiza
cijo železarne)

Brevir za železarje
V dolgi dobi samoupravlja

nja smo z drugimi Slovenci 
vred tudi ravenski železarji 
postali mojstri za besedne 
akrobacije. Ker pa istočasna 
doba inflacije ni zajela samo 
denarja, ampak tudi besede, 
ideje in vrednote, smo se jih 
preobjedli in nazadnje zanje 
nekako otopeli. Tu je torej 
skrit vsaj delen odgovor na 
vprašanje, zakaj nismo bolj 
dovzetni za nove besede in 
nove ideje, ki jih zadnji čas 
uvajamo v železarni. Toda naj 
bodo vzroki naši trdobučnosti 
kakršnikoli že, če bomo hote
li prebroditi krizo, bomo mo
rali sprejeti bridke resnice tr
žnega gospodarjenja, jih os
vojiti ter jih izvajati v praksi 
in živeti z njimi domala kot 
duhovniki s svojim brevirjem 
vsak dan.

Poglejmo nekaj teh resnic.
Direktorji podjetij se morajo 

obnašati kot lastniki sredstev, 
s katerimi upravljajo. Njihova 
odgovornost je toliko večja, 
ker imajo pod seboj ljudi.

Vsak direktor mora do po
drobnosti poznati stroškov
nik svoje proizvodnje in ga 
imeti v malem prstu.

Delati moramo samo tisto, 
kar bomo lahko prodali, kar 
nam torej plača proizvodnjo. 
Oživiti moramo tudi proizvo
de, ki so iz različnih vzrokov 
padli s programa, imajo pa 
ugodne cene na zunanjih tr
žiščih. Taki so npr. valji, luš
čeno in brušeno jeklo, kova
na roba itn.

Do optimizma imamo pravi
co šele, če dosegamo enako 
kvaliteto kot konkurenca in 
ugodno ceno delovne sile. 
Problematika plač je v tem, 
da nižamo stroške proizvod
nje.

Zavedati se moramo, da bo 
Železarna Ravne v prihodnje 
še bolj kot zdaj vezana na iz
voz. če ga ne povečamo, ne 
bomo mogli poslovati. Uspeš
ni pa bomo lahko le v prime

ru, če se bomo približali po
gojem, ki jih imajo naši kon
kurenti. To pomeni predvsem, 
da moramo za naše izdelke 
kupovati surovine po zahod
nih cenah, da bomo lahko Za
hodu konkurenčni tudi pri 
prodaji. Za del izkupička mo
ramo nato spet kupiti surovi

ne na tujem. S tem bi po eni 
strani znižali izgubo pri izvo
zu, po drugi strani pa bi pri
šli do realnih kazalcev, na 
katerih področjih smo lahko 
uspešni.

In še nečesa se moramo 
stalno zavedati: 

izguba podjetja takoj po-
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S 13. SEJE DELAVSKEGA SVETA

Na Ravnah smo se odločili za koncem
V sredo, 19. decembra, so 

se delegati delavskega sveta 
železarne sestali na svoji 13. 
seji. Sprejeli so sklep o pri
lagoditvi organizacijske she
me sedanjemu stanju v po
djetju, o razdelitvi dela pre
moženja Železarne Ravne 
med posamezna podjetja, 
sprejeli pogodbi o ustanovit
vi delniške družbe v družbe
ni lastnini ter o ustanovitvi 
delniških družb v sestavi kon
cerna, sprejeli sklep o imeno
vanju v.d. generalnega direk
torja koncerna Železarna Ra
vne, o prenosu pooblastila 
za imenovanje v.d. direktor
jev podjetij znotraj koncerna 
na v.d. generalnega direktor
ja. Sprejeli so še informaci
jo o ustanovitvi finančnega 
podjetja v Švici, dali soglasje 
k ustanovitvi stanovanjskega 
podjetja v občini Ravne, spre
jeli sklep o naložbi kapitala za 
podjetja delniških družb Že
lezarne Ravne v LB in sklep 
o izstopu iz Metalurškega in
štituta -  pilotne delavnice 
Ljubljana.

KLJUB TOČI VIDETI SONCE
V uvodu je v.d. generalne

ga direktorja dipl. inž. Andrej 
Kokalj orisal težki položaj po
djetja, ko na pragu zadnje tre
tjine meseca ne moremo 
zbrati denarja za plače. Del
no nas je v to pripeljalo pre
teklo gospodarjenje v žele
zarni, saj imamo daleč pre

nizko realizacijo, delno gos
podarske in politične razme
re v Jugoslaviji, zaradi kate
rih ne moremo priti do plači
la za naše izdelke (kupci so 
nam dolžni 600 milijonov din) 
niti najeti kratkoročnih kredi
tov, delno smo krivi sami, ker 
se kritične situacije ne zave
damo dovolj in še vedno za
pravljamo dragoceni delovni 
čas za neplodne debate in 
ugibanja, namesto da bi po
šteno in zavzeto delali vsi in 
prispevali vsak po svojih mo
čeh, da bi končno stopili na 
pot izhoda iz krize. Kajti ta 
je pred nami in ga bomo do
segli, čeprav bo težko.

Na vseh segmentih mora
mo poceniti proizvodnjo, da 
bomo konkurenčni na svetov
nem trgu. To bomo dosegli s 
tem, da bomo kupovali cenej
ši vložek za jeklo, racionalizi
rali proizvodnjo, produktivne- 
je izrabljali proizvodne zmog
ljivosti, povečali izplen, zma
njšali izmeček, prilagajali de
lovni čas, število ljudi potre
bam proizvodnje. Investicije 
moramo nujno omejiti, vendar 
razvoju ne smemo zapreti 
vrat -  to bi nas ugonobilo. 
Predvsem jih moramo prila
goditi tržnim zahtevam in na
šim realnim možnostim. Nuj
ne bodo nekatere dezinvesti- 
cije in prenosi v drobno gos
podarstvo.

Z novo organiziranostjo, s 
spremembami glede pristoj

nosti in odgovornosti želimo 
zgraditi podjetje, ki bo nav
zven trdno, kot da ga podpi
rajo jekleni stebri, navznoter 
pa čisto, kot da so med deli 
koncerna steklene stene.

SPREJETA IZHODIŠČA ZA 
NOVO ORGANIZIRANOST
Nadaljevanje seje je bilo 

namenjeno spremembam, ki 
so se v železarni že zgodile, 
in tistim, ki so še pred nami.

Delegati so potrdili novo or
ganizacijsko shemo, ki je na
stala po ukinitvi poslovodne
ga odbora in po razformira- 
nju PE Metalurgija, zatem pa 
razpravljali o spremenjenih 
lastninskih odnosih, ki bodo 
nastali z reorganizacijo po
djetja v koncern in delniške 
družbe, ki ga bodo sestavlja
le.

Čeprav je zaradi nedoreče
ne zakonodaje v zvezi s tem 
še veliko nejasnosti, se je de
lavski svet odločil za novo 
organiziranost, da bi s tem 
omogočil začetek procesa, ki 
je za obstoj Železarne Ravne 
nujen.

Kot je pojasnil v.d. general
nega direktorja Andrej Kokalj, 
se je novo vodstvo železarne 
odločilo za koncern (možen 
bi bil še holding), ker smo 
Železarno Ravne ustanavljali 
skupno -  obrati in delavci v 
njih, zato je prav, da ostane
mo pod skupno streho, med
tem ko iz holdinga lahko po

samezna podjetja samovolj
no Izstopajo. Ker smo skup
no vlagali, bi bilo tudi težko 
deliti premoženje na posa
mezna podjetja, tako pa last
nik postane koncern, ki je 
pravni naslednik podjetja, 
posamezne delniške družbe 
pa bodo dovolj samostojne v 
poslovanju in gospodarjenju 
s sredstvi, ki jih bomo delili 
po ključu proizvodnje in po
slovanja.

V razpravi se je ob vpraša
njih v zvezi z lastninjenjem 
(npr. upoštevanje minulega 
dela), ki bodo razčiščena še
le s sprejetjem novega zako
na, izrazila še skrb za ljudi, 
ki bodo morebiti ostali brez 
delovnega mesta, nekaj pri
pomb je bilo v zvezi s pre
dlaganimi nazivi novih delniš
kih družb, češ, da naj bi bi
la imena povedna in sloven
ska, v dejavnosti koncerna 
pa naj bi skrb za kakovost 
po evropskih standardih do
bila ustrezno mesto.

Na ta in druga vprašanja in 
pobude so delegati dobili za
gotovilo vodstva, da bomo 
odslej v Železarni Ravne po
slovali tako, da bodo računi 
čisti, v skladu z zakoni, in da 
samovolje ne bomo dopušča
li.

ŽELEZARNA RAVNE 
IZSTOPA IZ 

METALURŠKEGA 
INŠTITUTA

Delegati so po informaciji 
o ustanovitvi občinskega sta
novanjskega podjetja in po 
zagotovilu, da le-to ne bo ši
rilo dejavnosti, ker gre v bist
vu le za preimenovanje bivše
ga sisa, dali soglasje k usta
novitvi, kljub temu, da se že
lezarna pripravlja na ustano
vitev lastnega stanovaniske- 
ga podjetja.

Nekatere bo mogoče pre
senetila vest, da železarna iz
stopa iz Metalurškega inštitu
ta, saj ga je pred leti poma
gala ustanoviti tudi zato, da 
bi tam šolali kadre zanjo. 
Zdaj iz njega nastajata dve 
enoti -  zavod za raziskova
nje in pilotna delavnica, ki bo 
družba z omejeno odgovor
nostjo. Za ta del bi morala Že
lezarna Ravne po ključu us
tanoviteljic -  ŠŽ -  plačati 
precejšnja finančna sredstva, 
ki jih ne premore in tudi ne 
bi bila rentabilna naložba, za
to se solastništvu odreka, do
slej vložena finančna sred
stva pa želi dobiti vrnjena v 
obliki obveznic Republike 
Slovenije.

Moica Potočnik
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Vloga sindikata v zaostrenih razmerah

Ni še dolgo, ko so bile vse 
stvari in dobrine v našem 
življenju samoumevne in tako 
smo jih tudi jemali; z lahkoto, 
kot da se ne more nič spre
meniti. Nihče ni pomislil, da 
lahko ostane brez dela in so
cialne varnosti, da se lahko 
njegovo podjetje sesuje kot 
kup pepela in da bodo ostale 
samo ruševine, znoj in solze.

Toda dejstva so tu, kruta v 
vsej svoji neizprosnosti. Jutri 
nas bodo preštevali oziroma 
se bomo preštevali. Vsi ne 
bomo imeli več dela, socialne 
varnosti in vseh tistih dobrih 
stvari v slogu »mati fabrika bo 
dala«.

Sedaj se z vso ostrino po
javlja tudi vprašanje, kaj pa 
sindikat. Prekleli smo ga nič- 
kolikokrat, organizacijo in lju
di, ki to organizacijo vodijo, 
zahtevali ozimnico, se veseli
li na izletih in morda zabavah, 
zahtevali vso članarino za to 
pa še ravnatelj je moral pri
makniti. Skupno smo ugotav
ljali, da »stari« vodilni ne ve
ljajo, da je sedaj treba delati 
drugače. DA, DRUGAČE, toda 
ne mi, ne jaz, ampak DRUGI 
naj delajo drugače, mi, torej 
jaz, pa bom še naprej ugotav
ljal, kako je vse narobe, pora
bil članarino za obrobne ra
dosti, štrajkal bom takrat, ko 
se bo meni zahotelo -  skrat
ka -  obnašal se bom kot v 
najboljših časih, sindikat kot 
nekaj abstraktnega, imagi
narnega pa naj poskrbi za ne
bodigatreba socialne reveže, 
naj se briga za tiste, ki so v 
fabriki višek, naj skrbi, da se 
nikomur ne bo zgodila krivica 
in vse bo v redu.

Tako se mi zdi, da večina 
ljudi vidi sindikat. Vsa čast 
izjemam, ki tudi so.

Krivdo za takšno stanje je 
iskati v nerealnem uspavanju 
in enoumju, ko nihče ni smel 
misliti s svojo glavo in mu tudi 
ni bilo treba misliti. Zato se 
mora zdaj spremeniti misel
nost, sprememba se mora 
zgoditi v naših glavah, šele 
potem bodo sledile zunanje 
spremembe.

Sindikatu moramo dati ve
ljavo, kot mu gre. Ne more 
biti tako, kot je sedaj, ko npr. 
delovodja prinese delavcu 
odločbo o prisilnem dopustu, 
delavec godrnja, delovodja 
pa pravi;

»Pritoži se na sindikat«.
Poudariti hočem dve os

novni resnici:
-  brez nič ni nič in
-  moč sindikata je v njego

vi enotnosti.
Ti dve trditvi se navezujeta, 

pomenita pa naslednje. Vsi 
zaposleni, pa smo člani ka
teregakoli sindikata ali pa ni

smo člani sindikata, zavedati 
se moramo, da od sindikata 
lahko pričakujemo samo toli
ko, kolikor v to organizacijo 
vlagamo. Več kot bo članov, 
več ljudem v stiski bomo lah
ko pomagali. Vedeti moramo, 
da samo skupno lahko dose
žemo poglavitne cilje. Kdor 
bo poskušal biti samozados
ten v tovarniškem okviru, bo 
neuspešen, ne glede na to, 
kako velika je tovarna. Zelo 
važni pa so ljudje, ki vodijo 
to organizacijo. Glavna us
meritev teh ljudi mora biti 
splošen, ne pa posamičen in
teres. Iz povedanega torej 
sledi, da sploh ni vseeno, ka
tere ljudi bomo izbrali za na
še zastopnike. Bodo to resni, 
načelni ljudje z izdelano vizi
jo bodočnosti ali ljudje, ki 
smo jih v nekaj potisnili, zato 
ker pač nekdo mora biti v sin

dikatu funkcionar? Prave ljudi 
pa bomo dobili takrat, ko bo 
večini zaposlenih jasno, kaj 
lahko pričakuje od sindikata, 
ko se bomo zavedali, da tudi 
sindikat lahko dela samo v 
okviru zakonov in kolektivnih 
pogodb. To pa je proces. Ta 
proces se je že začel, kako 
dolgo pa bo trajal, si ne upam 
napovedati.

Ob ugotavljanju viškov de
lovne sile ima sindikat napi
sano precejšnjo vlogo (12. in 
28. člen Splošne kolektivne 
pogodbe za gospodarstvo). 
Rad pa bi povedal, da so čr
te na papirju eno, realno živ
ljenje pa je nekaj drugega. 
Vse napisano se bo gotovo v 
veliki meri upoštevalo, če bo
do v gospodarstvu vsaj za s i
lo normalne razmere. Če pa 
pride do stečaja ali do gospo
darskega zloma, nobena do

ločba ne velja nič. Sindikat 
naše branže se zelo trudi, da 
bi vlada Republike Slovenije 
izdelala socialni program in 
programe prekvalifikacij za 
naše delavce. Zavedamo se 
namreč, da prehoda iz plan
skega v tržno gospodarstvo 
brez teh instrumentov ni mo
goče zagotoviti brez socialnih 
nemirov. Teh si pa nihče ne 
želi.

In kako vidim bodočnost 
sindikata v našem podjetju? 
Predvsem se bo treba prila
goditi novi organiziranosti 
koncerna. V ta namen je že 
napisan osnutek Podjetniške 
kolektivne pogodbe, s katero 
bo po razpravi naš sindikat 
z vodstvom koncerna celovito 
uredil delovanje sindikata v 
koncernu. Naše interese bo
mo uveljavljali skupaj s sindi
katom Jesenic in Štor ter pa
nožnim sindikatom.

Več bomo o podjetniški ko
lektivni pogodbi še pisali.

Franjo Kocen, 
podpredsednik 

sindikata kov. in 
elektroindustrije 

v Železarni Ravne

VEČ NAROČIL ZARADI FERRANTIJA

Nekaj čez dve leti že imamo v Železarni Ravne koordinatni merilni stroj za dimenzijsko 
kontrolo velikih obdelovancev (do dolžine 3,5 m, širine 3 m in višine 1,5 m) FERRANTI 
MERLIN 3000 XL. V tem obdobju se je pokazalo, da je bila naložba vanj upravičena, saj 
nemalokrat uspemo pridobiti kakšno tuje naročilo za mehansko obdelavo prav zato, ker ima
mo možnost kontrole na tem stroju.

Kot meni vodja oddelka za razvoj metod kontrole v železarni dipl. inž. Mirko Pikalo, pa 
stroja sami še ne izrabljamo dovolj. Ne da obrati ne bi dajali izdelkov merit, le povratne 
informacije še vse prevečkrat ostanejo neobdelane. »Menim, da še ni zadostnega interesa 
naših vodilnih kadrov s področja kvalitete, da bi rezultate meritev uporabili za izboljšanje 
kvalitete.«

Vseeno pričakujejo, da bo sčasoma ferranti tudi v Železarni Ravne dobil vlogo, kot jo ima
jo ti stroji po svetu, in tudi začel delati na dve izmeni. Kader za to imamo strokovno uspo
sobljen, le spremembo miselnosti, ta danes tako pogosto uporabljen pojem, še potrebuje
mo -  namreč spremembo miselnosti o pomenu kakovosti.

H.M.
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RED, DISCIPLINA IN ODGOVORNOST: ALI ŠE KAJ VEČ 
ZA SANACIJO ŽELEZARNE RAVNE?

Ko prebiram članke, ki so 
bili objavljeni v Delu in Ve
čeru, ne morem povsem razu
meti, kaj avtorji (skupaj z no
vinarji) pravzaprav želijo pove
dati javnosti. Eni z najbolj ba
nalnimi izrazi govorijo o žele
zarni, za katere razvoj niče
sar niso prispevali, drugi v tem 
vidijo priložnost, da svojim 
»prijateljem« povedo njihove 
napake, tretji branijo svoje mi
nulo delo in uspehe, četrti pa 
branijo svoje kolege. Pri tem 
pa zelo malo prostora name
njajo dejanskim problemom, s 
katerimi se srečuje Železarna 
Ravne, ali širše črna meta
lurgija in kovinska obdelava. 
Novinarji pa tako in tako naj
raje napišejo to, kar je najbolj 
senzacionalno za bralce. No
bena od teh tem zaposlenih 
v železarni v resnici ne zani
ma. Sprašujejo se le to, ali 
bodo jutri še imeli delo, bomo 
še prejeli plače, kaj bo z na
mi, kaj bo z našo mlajšo ge
neracijo, ki bo v Mežiški do
lini iskala svoj kruh?

Z avtorji člankov, ki vidijo 
izhod v redu, disciplini in od
govornosti, seveda ne mislim 
polemizirati. V tem delu se z 
njimi v celoti strinjam. Dodal 
bi še samo to, da nered, ne
disciplina in neodgovornost iz
hajata iz slabega vodenja že
lezarne, ki je prisotna že več 
kot eno desetletje, ne glede 
na probleme samoupravljanja, 
ki je močno oteževalo vode
nje.

Še manj mislim polemizira
ti s tistimi, ki o železarni zna
jo povedati najslabše. Namen 
mojega prispevka je širši in 
globlji. Nanaša se na proble
me, v katerih se je znašla slo
venska črna metalurgija in ko
vinska predelava ter z njima 
tudi Železarna Ravne.

Tisti, ki nismo tehniki, ki po
slovanje železarne gledamo z 
ekonomske plati, vidimo pro
bleme precej drugače. Prepri
čani smo, da je Železarna Ra
vne na jugoslovanskem tržiš
ču najsposobnejši proizvaja
lec najzahtevnejših kvalitet je 
kla. To priznanje nam dajejo 
kupci, nismo si ga sami izmis
lili.

Ob vseh očitkih napačnega 
vodenja investicijske izgrad
nje, programih masovnih jekel 
itd. se čudim (gotovo tudi ve
čina kolektiva), da naši meta
lurški strokovnjaki molčijo. Ali 
z molkom priznavajo svoje 
zmote?! Kje so odgovori stro
kovnjakov s področja trženja?

Drugo je vprašanje, ali bi bi
li lahko še hitreje napredova
li. Gotovo je odgovor pritrdi
len. Lahko bi bili v tehničnem 
in tehnološkem smislu sicer 
še na višji ravni, čeprav nam 
to ne bi poslovno veliko ko

ristilo. Imeli bi samo višjo teh
nično startno podlago za re
ševanje poslovnosti, k ije  v že
lezarni osnovni problem. V že
lezarni so ogromni razkoraki 
med tehničnim znanjem in te
hnično stopnjo razvoja ter sto
pnjo razvoja ostalih poslovnih 
funkcij. Le-te so se v novih 
pogojih poslovanja znašle ne 
samo praktično, temveč tudi 
teoretično na razpotju. V os
novi gre za tri probleme:

-  kako ceneje proizvajati
-  kako poceni nabavljati in 

najdražje prodati ter
-  kako financirati ta repro

dukcijski proces.
Ta področja so v Železarni 

Ravne najbolj nedodelana in 
nerazvita. So zgodovinsko po
sledična, ker jih ni bilo treba 
razvijati. Posebej še komercia
lna in finančna funkcija nista 
bili potrebni, ker je bilo treba 
kupce odganjati, cene pa so 
bile administrativno določene 
in prihodki zagotovljeni. Izvoz
ni posli so bili tako in tako 
hobi posameznikov. Na pod
ročju obvladovanja proizvod
nih stroškov je železarna v 
zadnjih 15-letih nazadovala.

Razmeroma visoko stopnjo 
stroškovne miselnosti v proiz
vodnji so pregnali družbeni 
kriteriji poslovanja. Stroške

smo resno začeli ponovno ob
ravnavati v letu 1989, v mar
sikaterih sredinah pa se še 
danes ne zavedajo, daje eden 
osnovnih pogojev sanacije že
lezarne poceni proizvajati. Že
lezarna je nelikvidna. Vzdržala 
je eno leto in pol pri kata
strofalnem mesečnem pada
nju proizvodnje in realizacije. 
Zahtevnejši pogoji poslovanja 
so zelo hitro pokazali in do
kazali, kje so naše slabosti.

Trdim, da železarne ne bo 
mogoče dolgoročno sanirati, 
dokler ne bomo uspeli bistve
no ceneje proizvajati, dokler 
ne bomo razvili tržnih sposob
nosti, osvojili dodatnega finan
čnega znanja in se uspešno 
povezali z inozemstvom. Za
res bo to dolg, mučen in drag 
postopek, kot to pravi Gregor 
Klančnik v svojem prispevku 
v Večeru. Nekaj novih kora
kov smo že naredili.

Pri vsem tem pa se postav
lja vprašanje, ali smo sposo
bni železarno sami sanirati? 
Ali bi bilo poslovanje pozitiv
no, če bi dosegli vse poslov
ne normative, po katerih pos
lujejo na Zapadu in na kate
re lahko železarna vpliva? 
Mislim, da ne. Če pavšalno 
ocenim, trdim, da lahko za 
50 °/o zmanjšamo izgubo na

podlagi notranjih ukrepov, 
50 % pa bo morala zagotoviti 
država z instrumenti ekonom
ske politike po pogojih, kot jih 
ima zahodnoevropska črna 
metalurgija (carinska zaščita, 
cene energije, obdavčitve, 
tečajna politika itd.). Za nas je 
seveda pomembno to, da v 
našem poslovanju naredimo 
vse, kar je mogoče, država 
Slovenija pa prav gotovo ne 
more živeti in se razvijati sa
mo na podlagi trgovine, turiz
ma in bančništva.

Kljub temu mislim, da bo 
država sodelovala pri sanaciji 
črne metalurgije. Žato mora
mo voditi aktivnosti kratkoroč
ne in hitre sanacije železarne, 
t.j. zagotoviti moramo pozitiv
no finančno poslovanje. To 
pa praktično pomeni, da se 
bomo morali začasno, neka
terim izdatkom pa tudi trajno 
odpovedati. Tako bi morali 
vsaj v dveh letih zagotoviti po
zitivno poslovanje, v letu 1991 
pa izgubo vsaj prepoloviti. V 
tem času je treba izkoristiti 
obstoječe kapacitete in pri
praviti investicijske projekte 
za dolgoročno prestrukturira
nje in s tem dolgoročno sa
nacijo železarne.

Edo Javornik

PALETNO VOZILO ZA PODIRANJE?

Ni treba pogledati v leksikon, pa vemo, da je odgovor na to vprašanje negativen; saj je ja
sno, da so vsa vozila, tudi paletna, namenjena za prevoze. Toda če je volan v rokah človeka, 
ki mu ni mar stroškov, lahko s težkim vozilom naredi kar precej škode. Tako je bilo v primeru, 
ki ga kaže slika. Morda je bil steber vozniku napoti, toda če je že tam, najbrž mora biti in 
z vozilom bi se mu gotovo dalo izogniti. Pa ne! Butnimo vanj, vzdrževalci bodo nagnjeno 
streho že popravili, o stroških naj pa razmišljajo tisti, ki so za to.

Dokler bomo tako razmišljali in ravnali, ne bomo pomagali ne železarni in ne sebi.

M.P.
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Velika pooblastila 
za dober poslovni rezultat

PREDLOG SANACIJSKEGA PROGRAMA 1995 
PROIZVODNJA 200 000 T

PL.ORODNO OGLJIKOVO

PL.KONSTR. OGLJIKOVO
PL NIZ KOL C Gl RANO

KVAL NIZKOLEOIRANO

KVAL. OGLJIKOVO 
VLOŽEK

BRZOREZNA

UTOPNA
SPEC.ZLITINE

SANRAVA3

MARJAN VELIKONJA, 
dipl. inž. met.

Rodil se je I. 1930 v Ljubljani, 
tam študiral metalurgijo in diplo
miral I. 1954. Po odsluženi vojaš
čini se je zaposlil v Železarni Ra
vne, ker je bil njen štipendist.

Delal je v jeklarni, in to tri le
ta na izmenskih šihtih. Z dovo
ljenjem delavskega sveta železar
ne je odšel na trimesečno prakso 
v Zahodno Nemčijo. To pot so 
nekateri izkoristili za intrigo, ki je 
vodila k prekinitvi njegovega de
lovnega razmerja že tri tedne po 
odhodu z Raven. Ker so ljudje, 
odgovorni za to dejanje, delno 
že pokojni, tega vprašanja po 30 
letih ne bomo razčiščevali, čeprav 
se je Velikonjevi družini (ženi pro
fesorici na ravenski gimnaziji in 
dvema majhnima otrokoma) eno 
leto godila krivica izobčenja.

Inženir Velikonja sicer še ni dobro obvladal nemškega jezika, a je pri Thyssnu 
le lahko uporabljal visoko stopnjo znanja, ki ga je pridobil na Ravnah. S tem je 
preživel in kasneje napredoval.

V domovino se 10 let ni mogel vrniti, četudi so bile za druge meje že zdavnaj 
odprte. Šele v času Staneta Kavčiča mu je uspelo dobiti nazaj potni list, ki ga 
ima še danes.

V Thyssnovi jeklarni v Hattingenu je Velikonja ves čas delal -na jeklarskem po
dročju ter pri tem iskal in našel nove poti izdelave jekla za velike kovaške ingo
te do 450 ton. V času, ko je bil on direktor jeklarne, je bila zgrajena nova elektro- 
jeklarna.

Zadnjih 7 let vodi inž. Velikonja lastno firmo kot strokovni svetovalec firm za 
opremo jeklarske industrije.

V Železarni Ravne smo v 
začetku decembra 1990 na
mesto dotedanjega poslovo
dnega odbora dobili novega 
vršilca dolžnosti generalnega 
direktorja dipl. inž. Andreja 
Kokalja, ob njem pa svetoval
ca republiškega izvršnega 
sveta dipl. inž. Marjana Veli
konjo. Inž. Kokalja poznamo, 
inž. Velikonjo na kratko pred
stavljamo zdaj in ga bolj po
drobno še bomo. Oba sta čla
na komisije Izvršnega sveta 
Skupščine občine Ravne (v 
njej so še dipl. inž. Milovan 
Bozikov, dipl. inž. Marjan Se
nica in dipl. iur. Miran Kos), 
ki je izdelala Projekt sanacije 
Železarne Ravne, in ki ga je 
naš delavski svet sprejel. Če
prav je bil ta projekt v prete
klem mesecu razložen ob raz

nih priložnostih in predstav
ljen tudi v dnevnih časopisih, 
bomo glavne poudarke iz nje
ga ponovili.

Sanacija železarne zahteva

od vseh delavcev spremem
bo miselnosti, predvsem pa 
dinamično podjetništvo, ino
vativnost in strokovnost. Glav
ne smernice nove organizaci
je izhajajo iz sodobne razde
litve dela in odgovornosti. 
Medtem nam je ze postalo 
jasno, da bomo morali sana
cijo opraviti z lastnimi kadri 
in sploh z lastnimi močmi, za
to bomo morali tudi delavce 
sami motivirati za sprostitev 
strokovnih in podjetniških e- 
nergij.

Direktorji novih podjetij, ki 
se lotevajo dela z novim le
tom, so managerji, ki svoja 
podjetja vodijo samostojno in 
odločajo o vseh njihovih nivo
jih. V svojih rokah imajo torej 
prav tako kompetence za raz
voj, nabavo, proizvodnjo in

prodajo kot za kadre.
Vsako podjetje bo skrbelo 

za tak proizvodni program, ki 
se bo dobro prodajal. 

Predvsem bomo uskladili

proizvodnjo jekla v Železarni 
Ravne z našimi metalurškimi 
topilniškimi kapacitetami. V 
petih letih (torej I. 1995) naj 
bi dosegli razmerje 50 : 50

med nizko in visoko legiranimi 
jekli (podrobnosti kaze dia
gram).

Vsa ta jekla bomo morali 
poceni proizvajati in jih tudi 
poceni predelovati. (Vsekakor 
moramo nekonkurenčnih 700 
DM na tono jekla znižati na 
450 DM. Obenem se bomo 
morali spoprijeti tudi s ceno 
izmečka. Tu se bomo sploh 
morali načelno odločiti, kaj je 
ceneje: metati škart proč ali 
ga drago popravljati).

Znotraj železarne bomo 
morali izoblikovati in potem 
držati tržne odnose. Eden od 
glavnih vzrokov za našo pre
teklo pot navzdol je namreč 
bil, da nismo znali gojiti filo
zofije podjetništva, pa tudi, da 
smo sicer marsikaj ugotovili, 
pa le malo premaknili na bo
lje in realizirali.

V prihodnje ne smemo več 
ničesar proizvajati, če ne po
krivamo stroškov proizvodnje. 
Nobeno podjetje v koncernu 
ne sme proizvajati, če izdel
kov ne bo moglo prodati. Bo
lje je pristati kdaj na 10 % 
izgube zaradi plac brez dela 
kot proizvajati 90 % izgubo. 
To pomeni, da ne bo več naj
pomembnejše delo za vsako 
ceno, ne glede na finančni 
rezultat, ampak naj bi nekaj 
pomenilo samo delo, ki nam 
bo zagotavljalo plače in razvoj, 
gledano na daljši rok in širše 
pa boljši standard.

O kadrih, njihovem gibanju, 
izobraževanju itn. bomo pisa
li, ko bodo na voljo ustrezne 
analize in zanesljivi podatki.

Novo vodstvo Železarne 
Ravne, ki z novim letom prev
zema krmilo v svoje roke, je 
z velikimi pooblastili vred pre
vzelo tudi odgovornost za re
zultat.
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Kako zmanjšati stroške
Bolj ko vstopamo v tržne razmere in v svetovno konkuren

co, bolj spoznavamo, da so naše proizvodne cene previso
ke in da bomo morali zmanjšati stroške, ki so pomembna 
postavka v oblikovanju cen. Kateri stroški nas najbolj bre
menijo in kako bi jih bilo mogoče absolutno ali relativno 
zmanjšati, so povedali vodstveni delavci v nekaterih obratih 
železarne.

Jože Trbižan, obratovodja 
TSD

MISELNOST SE BO
MORALA BISTVENO 

SPREMENITI
Stroškovno mesto se bre

meni z osnovno vrednostjo 
stroja, z orodji in pripomočki 
za delo, s stroški za vzdrže
vanje ipd. Vsi ti stroški bi mo
rali biti taki, da bi se delo na 
stroju splačalo. To pomeni, 
da mora biti delo ustrezno za
htevnosti oziroma vrednosti 
stroja, da mora biti stroj pol
no izkoriščen, da morajo biti 
orodja taka, kot so predpisa
na, in da mora delo potekati 
v skladu s tehnologijo. Ob tem 
mora biti organizacija dela 
brezhibna, da ni nepotrebne
ga čakanja na delo -  bodisi 
zaradi nepripravljene doku
mentacije, orodja ali slabo 
vzdrževanega stroja, ali ker ni 
delavca na delovnem mestu.

Če je vse to izpolnjeno, do
sežemo optimalne obdeloval
ne čase in največjo ekono
mičnost proizvodnje. Žal se 
dejansko stanje pri nas veli
kokrat precej razlikuje od ide
alnega.

Račun se ne izide, če na
mesto zahtevnega dela, za 
kakršno je stroj namenjen, 
opravljamo na njem neza
htevno delo, grobo obdelavo.

Za zahtevno obdelavo je 
ponavadi predpisano ustrez
no drago orodje. Njegova 
vrednost se mora nadomesti
ti v enoti opravljenega dela. 
Često grešimo, da vzamemo 
poceni orodje, s katerim pa 
ne dosežemo predpisanih 
obdelovalnih časov, kar delo 
bistveno podraži. Pade še ka
kovost opravljenega dela in 
nazadnje slabo orodje obleži 
na skladišču in bremeni stro
škovno mesto.

V obratu težkih strojnih de
lov smo opremljeni in uspo
sobljeni za namensko proiz
vodnjo. Zdaj sprejemamo tudi 
druga, izvozna naročila. Za 
zelo zahtevno obdelavo nam 
primanjkuje ustrezno orodje, 
težave so še s tehnologijo, 
tako da ne dosegamo obde
lovalnih časov, ki jih stroj da
je. Najbolj nam manjka so
dobna merilna tehnika. Ima
mo le en stroj CNC, ki je 
opremljen s sistemom takoj
šnje kontrole, pri ostalih tega 
ni. Tudi ni merilne tehnike, s 
katero bi kontrolirali obnovo 
orodja, npr. brušenje. V žele
zarni je brusilnica orodja s

predpotopnimi stroji, brez 
pripomočkov za kontrolo.

Drugo je odgovornost, od
nos delavca do dela na stro
ju. Kakšen je njegov pristop 
k delu, da bo dosegel opti
malno storilnost in kakovost. 
Lahko je nekaj zelo hitro na
rejeno, pa je kvaliteta tako 
slaba, da je s sanacijo obde- 
lovanca več stroškov kot pri 
normalnem postopku.

Do tega pride, ker veliko 
ljudi ne hodi na šiht z odgo
vornostjo, da bi nekaj ustva
rili, ampak ker so iz nekega 
vzroka prisiljeni, da hodijo. 
Od tod neodgovoren odnos 
do dela. Večina ljudi zna de
lati -  ne oporekam sposob
nosti, ne priznavam pa v celo
ti kvalitete, ki bi jo morali do
segati. Med delati in narediti 
je velika razlika.

Gre za to, da bi morali v 
kalkulacijskem času opraviti 
delo kvalitetno in s čim manj
šimi stroški. Pa se zgodi, da 
je delo sicer opravljeno v 
predpisanem času, pri tem pa 
polomljenih več orodij, na
mesto da bi bilo obrabljeno 
eno samo.

Velik problem je nepolna 
izrabljenost strojev. V TSD ve
lja za težki strojni park triiz- 
menski ciklus, srednji stroji 
delajo na dveh izmenah, lažji 
pa v eni ali dveh. Kakor kaže, 
bomo imeli v prihodnje več 
triizmenskega dela. Zato ne 
razmišljamo o delovnih viš
kih, ampak o nekaj novih za
poslitvah strugarjev in rezkal- 
cev.

Eno je delovni čas stroja, 
drugo pa njegova izraba med 
delovnim časom. Produktiv
nost stroja se računa na 8 ur, 
le redko pa stroj toliko časa 
v resnici dela. Veliko vzame
jo priprave, veliko je čakanja 
na orodje, na drugo. Pri posa
mični, neserijski proizvodnji, 
ie včasih več vmesnih časov 
kot časov obdelave, kar tako 
proizvodnjo hudo podraži.

Čudno se mi zdi, da pri nas 
tega ne znamo spremeniti. Če 
Nemec lahko nauči delati 
Turka, za katerega pravimo, 
da je zgodovinsko za nami, 
kako da se ne bi mogli nau
čiti mi, ki se štejemo za inte
ligentnejše. Ni namen člove
ka z delom uničiti, ampak na
vaditi delati. Miselnost ljudi se 
bo morala spremeniti za 180 
stopinj, da bomo delali tako, 
da bomo dosegali ekonom
ske cene. Vendar krivda ni le 
na delavcih. Ti se obnašajo

tako, kakor dopušča organi
zacija. Notranja organizacija 
obrata pa je velikokrat slaba. 
Veliko je operativcev, ki za
vračajo dolžnosti, češ, zakaj 
ravno jaz, zakaj ravno to. In 
če ne ravna vsak tako, kakor 
zahteva tehnološka, eko
nomska zakonitost, so mate
rialne posledice tu.

Če bomo torej hoteli sode
lovati v svetovni proizvodnji, 
in v to smo prisiljeni, bomo 
morali pri nas še veliko spre
meniti. Odgovorno bomo mo
rali delati vsi, od tistih, ki skle
pajo pogodbe, pripravljajo 
delo, do tistih, ki ga opravlja
jo. Menim, da bo to manj mo
goče doseči s kaznimi in od
pusti kot z ustreznim nagraje
vanjem dobrega, odgovorne
ga dela.

Sicer pa, delimo lahko še
le potem, ko dobro naredimo 
in prodamo.

Kar sem povedal, sem do
gnal na podlagi dolgoletnih 
delovnih izkušenj v železarni 
in bi želel, da bi o tem raz
mislili vsi, ki še krojijo pri
hodnost te naše tovarne.

P.s.: Jože Trbižan se je ob 
koncu leta 1990 upokojil.

Inž. Andrej Pandev, vodja 
PD Orodjarne

PRI NAS JE ŽE DRUGAČE
V Orodjarni smo imeli krizo 

zaradi pomanjkanja naročil 
pred nekaj leti, zato smo se 
morali že tedaj spopasti s te
žavami, ki jih imajo drugi zdaj.

Rešitve nismo iskali v od
puščanju ljudi, temveč v iska
nju novega dela in z razširit
vijo proizvodnega programa 
ter s prehodom na zahtevnej
šo proizvodnjo smo povsem 
uspeli.

Program smo razširili na 
orodja za plastiko, za kova
nje, štancanje, stiskanje, pre
oblikovanje, tlačno litje. Ko 
smo ta orodja usvojili, se nam 
je odprl inozemski trg. Zanj 
smo se usposobili tako, da 
dosegamo zahtevano kako
vost, nekako dohajamo cene, 
še vedno pa imamo težave z 
doseganjem dobavnih rokov. 
Pri tem nas je dolgo ovirala 
močno zakoreninjena samo
upravna miselnost, ko so lju
dje videli le svoje pravice in 
iskali dokaze, kako česa ni 
mogoče narediti. Zdaj smo to 
miselnost spremenili na vseh 
nivojih, od delavnice do teh
nologije in tudi glede rokov v 
glavnem le zadovoljujemo na
še kupce.

Odpirajo se nam nove mož
nosti sodelovanja s tujimi 
partnerji. Dobili smo naročilo 
nemške firme Sudrad za več
je število orodij, za francosko 
firmo SER smo izdelali vzor
čno naročilo in ker je bil na
ročnik zadovoljen, upamo na

nadaljnja naročila.
Če bomo ojačali komercial

no plat, tako da bomo dovolj 
prisotni na trgu, menim, da se 
v Orodjarni ni bati prihodnos
ti. Uspešno poslovanje nam 
bo omogočilo obnovo zasta
relega strojnega parka.

Naš proizvodni program je 
zelo zahteven, predvsem gle
de natančnosti izdelave, zato 
brez sodobnih strojev ne bi 
mogli zadovoljiti zahtev kup
cev. Nekaj takih strojev smo 
že dobili, nekaj pa je še takih, 
da na njih ne bi mogli delati 
zahtevnega programa, če ne 
bi imeli usposobljenih in 
res prizadevnih delavcev. 
Imamo nekaj orodjarjev -  spe 
cialistov, ki so sposobni iz
polniti vsako, še tako zahtev
no naročilo. Seveda pa bomo 
čase obdelave lahko skrajša
li in kratke dobavne roke red
no zagotavljali le, če bomo iz
polnili naš strojni park.

Dolgo smo imeli težave tudi 
zato, ker nismo imeli uspo
sobljenih konstrukterjev za 
orodja. Dokler so kupci priha
jali z načrti za orodje, je še 
šlo, zdaj pa pridejo z izdel
kom in hočejo, da jim ustrez
no orodje skonstruiramo sa
mi. Če človek ne pozna teh
nologije, takega orodja ne 
more dobro skonstruirati. Po 
dolgem času smo uspeli in 
zdaj imamo dva usposobljena 
konstrukterja za orodja.

Glede stroškov lahko re
čem, da v Orodjarni že dolgo 
nismo potratni. Nabavljamo le 
to, kar nujno potrebujemo za 
proizvodnjo. Ni pa lahko do
seči optimuma. Najbolj nas 
bremeni material, ki ga mora
mo imeti na zalogi, ker dela
mo okrog 300 dimenzij orod
nih plošč. Čeprav gre za maj
hne količine, se zaradi števi
la tega materiala nabere toli
ko, da stroške zaloge močno 
občutimo. Razmišljali smo že, 
da bi delali orodne plošče 
na zalogo, tako kot naša kon
kurenčna firma Hasco. Toda 
to bi bilo mogoče le, ko bi 
imeli organizirano močno 
prodajno mrežo in zanesljivo 
prodajo.

Kakor za vse druge, velja 
tudi za nas, da se bo mora
la proizvodnja poceniti. V ob
ratu bomo še bolj kot doslej 
varčno gospodarili z materia
li, na ceno stroškovnega me
sta bomo vplivali s tem, da 
bomo poskrbeli za večjo za
sedenost kapacitet. Precej 
bomo dosegli s prehodom od 
enoizmenskega na večiz- 
mensko delo. Dotrajane stro
je bomo izločili, na boljših 
strojih pa delali v treh izme
nah.

Izkoriščenost delovnega 
časa tudi pri nas še ni sto
odstotna, a je že zelo dobra,
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Nov izdelek Orodjarne

saj delo zahteva drugačen 
pristop, kot smo ga bili vajeni.
V obratu ni človeka, ki bi od
klonil delo, če ve, da mora bi
ti opravljeno; tudi če je treba 
delati v soboto, ljudje ne go
drnjajo. Taka pripravljenost 
za delo pa je, menim, dober 
kažipot v prihodnost. če bodo 
še drugi storili svoje in poskr
beli za ustrezno organizira
nost in za stimulacijo dobrega 
dela, se v Orodjarni ne boji
mo jutrišnjega dne.

Inž. Milan Enci, vodja pri
prave dela v Kalilnici

MANJŠA PROIZVODNJA 
NE POMENI TOLIKO 

MANJŠKIH STROŠKOV

V Kalilnici predstavlja naj
večji strošek električna ener
gija za 18 globinskih peči. 
Na ceno energije ne moremo 
vplivati, lahko pa na njeno po
rabo, vendar pri tem nismo 
odvisni le od sebe, temveč v 
največji meri od naročil, od 
dela, ki nam ga poslovni part
nerji dajejo. Tega pa je v zad
njem času premalo in še to 
je neenakomerno razporeje
no, strpano v zadnji del mese
ca.

Poraba energije je najraci
onalnejša tedaj, če peči dela
jo neprekinjeno in so polno 
založene. Ker nam je primanj
kovalo dela, smo ukinili četr
to izmeno in prešli na triiz- 
mensko delo. Tako peči v pe
tek zvečer ugasnemo in jih v 
nedeljo zvečer spet začnemo 
ogrevati. Energija se izgublja 
z ohlajanjem in s ponovnim 
ogrevanjem, še posebno v 
pečeh s klasično obzidavo, 
ki so v večini. Le v dveh pe
čeh imamo sodobno, lahko 
obzidavo, ki se hitro segreva 
in ohlaja in pri tem ni veli
kih izgub energije. Tako bi 
radi posodobili še druge kalil- 
niške peči, pa, žal, za to ni 
denarja.

Drugi problem predstavlja 
za Kalilnico neenakomerno 
razporejeno delo. V prvem 
delu meseca ga primanjkuje, 
v drugem ga je toliko, da ni 
mogoče ustreči vsem željam. 
Kalilnica na razpreditev dela 
ne more vplivati, 
lahko pa bi obrati -  naroč
niki uslug -  z boljšim plani
ranjem. čeprav se o tem že 
dolgo dogovarjamo, rešitve 
ni. Nekaj časa smo imeli teko
če razporejeno delo pri va
ljih, zdaj tam nimajo več to
liko naročil. Praznine skuša
mo zapolniti z uslugami za 
zunanje naročnike, te pred
stavljajo 20 do 25 % realiza
cije, vendar problema ne re
šijo, saj gre bolj za občasna 
dela.

V Kalilnici smo poskušali 
sami razporejati delo tako, da 
smo peči vklapljali le takrat, 
ko se je nabralo dovolj ma
teriala, vendar s tem naročni
ki niso bili zadovoljni, saj se 
jim vedno mudi. Ker poteka 
toplotna obdelava pri nepol
nih pečeh, so stroški na eno

to proizvoda sorazmerno ve
čji.

Ko pripravljamo delovne 
plane za prihodnje leto, išče
mo možnosti, kako zmanjšati 
porabo pomožnih materialov, 
orodij in delovnih pripomoč
kov. Sorazmerno najmanjša 
poraba je pri serijskem delu 
in pri polni zasedenosti kapa
citet. Manjšo porabo lahko 
dosežejo delavci, če ravnajo 
z orodjem pravilno in delajo v 
skladu s predpisano tehnolo
gijo. Ni pa mogoče varčevati 
na račun tehnologije -  vsako 
skrajševanje ali prekoračeva
nje postopkov se maščuje. Z 
dodelavami se stroški močno 
povečajo, podaljša se dobav
ni rok, še huje pa je, če na
stane izmeček.

Zal imamo dodelav kar pre
cej, vendar to največkrat ni 
zaradi nas, kalilcev, temveč 
zaradi materiala. Zgodi se, da 
mora bii postopek, ki privede 
do določenih lastnosti mate
riala, od šarže do šarže raz
ličen. Tega pa ni mogoče pre
dvideti vnaprej, ampak šele 
končna kontrola pokaže, če 
postopek toplotne obdelave 
ni bil ustrezen. Seveda bi se 
nekaterim ponavljanjem po
stopkov izognili, ko bi imeli 
na vseh pečeh programirano 
regulacijo -  odpadel bi tako 
imenovani človeški faktor.

Ljudi v našem obratu nima
mo preveč. Ko bi se proiz
vodnja povečala, da bi imeli 
zmogljivosti zasedene, bi jih 
bilo premalo. Zdaj si poma
gamo s premestitvami in s 
prerazporejanjem delovnega 
časa v skladu s potrebami 
dela.

Ivan Vušnik, vodja ekono
mike poslovanja v Tehniških 
službah

VZDRŽEVANJE JE TUDI
PROBLEM PROIZVODNJE

Osnovno vprašanje je, kaj 
je strošek. Treba ga je razu
meti elementarno, bazično in 
univerzalno. To nam da osno
vo, na kateri lahko stroške 
ugotavljamo, primerjamo in 
kontroliramo. Sistem zasle
dovanja in primerjanja stroš
kov je bil za naše področje 
zanemarjen. Tako zdaj orje
mo ledino, ko stroške zbira
mo, prezentiramo odgovor
nim in ukrepamo.

Govoriti o stroških v času 
recesije je s stališča vzdrže
vanja dvomljivo. Na Japon
skem, v Ameriki in Angliji so 
ugotovili, da z upadanjem 
proizvodnje obseg vzdrževal
nih del ne pada linearno, am
pak zaostaja za 15 %. Ta za
konitost velja tudi pri nas.

Ker smo stroškovni vidik 
gospodarjenja zanemarjali, 
menimo, da je možno zmanj
šati nekatere stroške vzdrže
vanja tudi za 30 % ali več. 
Največji prihranek lahko na
redimo na obsegu našega 
poslovanja. Ta je v dobršni 
meri odvisen od boljšega ali 
slabšega ravnanja s proiz

vodnimi in drugimi delovnimi 
napravami. Ta del stroškov ni 
v rokah vzdrževalcev. Priča
kujemo, da bo z vpeljavo no
vega reda v Železarni Ravne 
namenjena pravilnemu rav
nanju z napravami in orodji 
mnogo večja skrb kot doslej.

Problem rešujemo skupno 
s proizvodnjo in z veseljem 
ugotavljamo, da imajo stro
kovni kader in vodstveni lju
dje v proizvodnji primeren od
nos do njega. Spoznali so, 
da je vzdrževanje tudi pro
blem proizvodnje. Prizadeva
mo si pridobiti ustrezne stro
kovne ljudi, ki bi v proizvod
nih obratih skrbeli in nadzo
rovali obratovalno sposob
nost naprav in bili kvalificira
ni sogovorniki za nas vzdrže
valce. Od dobrega sodelova
nja z njimi si obetamo pri
bližno za 20 °/o nižje tovrstne 
stroške vzdrževanja (lomi, ok
vare zaradi preobremenitev 
itd.).

Drugi del stroškov pred
stavljajo materialni stroški 
vgrajenega materiala in na
domestnih delov. Če bi vzdr
ževanje potekalo, kot smo se 
zmenili, bi bili stroški za ma
teriale znatno nižji. Gospo
darjenje z nadomestnimi deli 
je problem zase. Moderna 
proizvodnja visokih zalog ne 
prenese. Naša nesreča je v 
tem, da je metalurgija kapi
talno intenzivna veja industri
je, ki zahteva izjemno drage 
rezervne dele. Ker jih ne pro
izvajajo v državi, bo mogoče 
zaloge teh delov zmanjšati 
šele, ko bomo imeli bolje or- 

anizirano in odprto tržišče, 
edaj bo mogoče do njih hi

treje priti in še cenejši bodo.
Nadaljnja postavka je pro

duktivnost vzdrževanja. Gle
dano s stroškovne plati, nas 
je preveč. Med stroške zapo

slenega ne štejemo zgolj pla
če, ki predstavlja komaj dob
ro desetino vseh stroškov. 
Gre za vse stroške delovne
ga mesta in za precejšnje re
zerve v produktivnem zapo
slovanju. Pri nas skušamo za 
vsa obdobja, ko nam »pri
manjkuje« dela, pridobiti dela 
v hudem konkurenčnem bo
ju na trgu. S tem bi cikluse 
dela na vzdrževanju obdržali 
enakomerne, na vzdrževanju 
bi imeli zaposleno primerno 
število ljudi, delo pa bi zago
tovili tudi tistim sodelavcem, 
ki bi sicer bili tehnološki vi
šek. Pomembno je namreč, 
da imamo ob večjih vzdrže
valnih delih na razpolago svo
je ljudi, ki delo obvladajo.

Ker je vsak, še tako majhen 
strošek, zelo pomemben, bo
mo morali prej ali slej uvesti 
stroškovno inženirstvo, ki ga 
razviti svet s pridom uporab
lja že od leta 1970. Vsaka de
lovna operacija se ovrednoti 
tudi s stroškovnega stališča 
-  vodilo je čim večji dobiček, 
ne pa nič stroškov.

V zvezi s stroški in obnaša
njem do njih se bomo morali 
najprej spremeniti mi sami. 
Videti je treba, kaj je pomem
bno, in najprej rešiti tiste pro
bleme, ki imajo največji vpliv 
na višino dobička.

Treba si je postaviti kon
kretne cilje, npr.: zmanjšati 
celotne stroške vzdrževanja v 
ceni tekočega jekla na vratih 
topilnice za 15 %, ali v ceni 
industrijskega noža za toliko 
in toliko odstotkov. Če je cilj 
otipljiv in ga ljudje razumejo 
ter vejo, da bodo od njegove 
uresničitve nekaj imeli, ga bo 
mogoče doseči. Dokler tega 
ne bo, bomo delali po starem, 
ali pa bo treba poseči po bo
lečih, rigoroznih metodah.

Mojca Potočnik
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NAŠE DELO V NOVEMBRU:

Novembra še nobenega izboljšanja
Plan skupne proizvodnje smo v 

novembru dosegli 49,4 odst., v 
kumulativi 70,7 odst. Za 7,571 
ton prodanih izdelkov smo iztržili 
154,2 milijona din, kar je v po
prečju 20,38 din/kg. Od tega smo 
prodali na domačem trgu 5.849 
ton ali za 96,5 m ilijona din. Izvo
zili pa smo 1.722 ton ali za 57,7 
milijona din, kar znaša 5,58 m ili
jona dolarjev.

NAROČIL Se p r im a n j k u j e

V Jeklarni so dosegli predvide
ni plan 44,3 odst. Ta količina je 
odraz zahtev predelovalcev na 
osnovi dejanskih naročil. Od 
vložnih materialov je primanjko
valo rude ter občasno niklja in 
volframa.

Se nekoliko manj, to je 44,0 
odst. plana, so dosegli v Valjarni. 
Velik del časa so obratovali samo 
na lahki progi, in še to s proiz
vodnjo betonskega jekla. Novo 
sprejeta naročila so sproti vklju
čevali ter menjali program in va
lje ne glede na ekonomičnost, 
zato je b ila izkoriščenost delov
nega časa samo 58,0 odst. -  
normalno bi bilo nad 75,0 odst. 
Tudi za december upi niso bili 
boljši, saj nobeni ukrepi za zma
njšanje stroškov ne morejo pokri
ti tolikšnega izpada proizvodnje. 
Zaradi tržnih komplikacij pa tudi 
izdelana roba ni bila v celoti od- 
premljena. Ob 91,5 odst. proiz
vodnji v Kovačnici primanjkuje 
naročil za vse agregate, prav po
sebej pa še za kovaški stroj ter 
krčilne stroje, kjer naročil sploh 
ni. Vložka je bilo dovolj, vendar 
je prihajalo do časovnih zamikov 
šarž. Oskrba z ostalimi reproduk
cijskim i materiali je bila delno 
motena (žgana žica, zaščitna 
sredstva).

Jeklovlek je za predvidenim 
planom zaostal 49,6 odst. Ob po
manjkanju naročil je bil glavni 
vzrok zaostanka še pomanjkanje 
vložka ter preklic naročil za Sr
bijo. V okvari pa so bili tudi ne
kateri stroji. Vedno pogosteje pa 
se srečujejo z naročili, za katera 
niso ustrezno opremljeni.

V PE Jeklolivarna je, kot kaže, 
proizvodnja dosegla svojo naj
nižjo točko, to je le 35,0 odst. 
predvidenega plana. Za domači 
trg so izdelali 28, za izvoz pa 67 
ton.

PE Stroji so plan presegli za 
18,3 odst. Izpadla pa je odprema 
linije za Fontaine.

V PE Obdelava so vsi oddelki 
razen namenske proizvodnje (ki 
je plan presegla za 37,5 odst.) 
zaostali za predvidenim planom. 
Orodjarna je  plan dosegla 66,0 
odst., Noži 88,9 odst. Pnevm. 
stroji 43.2 odst. In Vzmetarna
49,0 odst. Povsod primanjkuje 
ustreznih naročil.

BOLEZNI MANJ KOT 
DOPUSTOV

V novembru je  bil delovni čas 
izkoriščen 65,58 odst , odsot
nosti pa so znašale 34,42 odst. 
in so bile razdeljene takole:

-  letni dopust 7,65 %
-  izredno plač. dop. 0,35 %
-  bolezni 6,84 %
-p ra z n ik i 12,52%
-  druge plač. odsot. 7,02 %
-  neplač. odsot. 0,04 % 

Skupaj 34,42 %

Ure v podaljšanem delovnem 
času so znašale 0,57 odst. ali 
5.974 ur, kar je za 0,16 odst. 
manj kot v oktobru. Tokrat so 
imeli največ nadur v TSD 5,36 
odst., Orodjarni 3,22 odst., Tran
sportu 2,41 odst., Energiji 2,08 
odst., Kadri in org. 1,66 odst., 
Armature 1,53 odst.

IZVOZ RAZLIČNO PO ENOTAH
V PE Metalurgija so izvozili za 

855 t izdelkov, kar znaša 42,8 
odst. vrednosti. Dolarski plan pa 
je bil dosežen 53,3 odst. Proble
mi nastajajo zaradi velikih zalog 
valjanega materiala v špediciji, 
ki čaka na odpoklic.

PE Jeklolivarna še vedno pri
manjkuje naročil. Za december 
'90 in januar ’91 je bilo zaklju
čenih nekaj novih naročil.

PE Stroji so predvideni plan 
dosegli tako vrednostno kot koli
činsko. Vrednostni plan je bil 
presežen pri stiskalnicah za 14,5 
odst., valjih 17,3 odst. in obde
lanih ulitkih 45,3 odst.

PE Obdelava je količinski plan 
presegla za 55,3 odst., vrednos
tno pa le 4,1 odst. Po dolarski 
vrednosti so bili tokrat v ospred
ju noži s 67,5, pnevmatika 50,5 
in vzmetarna s 108,2 prekorače
nimi odstotki.

V PE Armature pa so vred
nostni dolarski plan presegli za
58,1 odst., količinsko 34,1 odst.

PLAČILNA NESPOSOBNOST
Glavni problem pri oskrbi z ma

teriali je tudi v tem mesecu v naši 
plačilni nezmožnosti, kar onemo
goča izbiro najugodnejših doba
viteljev.

Najbolj se to kaže pri oskrbi z 
materiali iz uvoza, saj večina tu 
jih dobaviteljev, ki imajo do nas 
večje terjatve, zahtevajo najprej 
poravnavo starih obveznosti in so 
se šele potem pripravljeni pogo
varjati o novih dobavah. Podobno 
velja tudi za dobavitelje z doma
čega trga, ki nam dobavljajo 
uvožene materiale.

Zaradi zmanjšanja obsega pro
izvodnje je ta problematika sicer 
nekoliko manj občutna. Tudi iz
redno angažiranje nabavnih refe
rentov in nekdanji image Žele
zarne Ravne pri naših dobavite
ljih precej prispeva, da uspeva
mo še tekoče oskrbovati proiz
vodnjo, da ne bi prišlo do zasto
jev.

Splošna gospodarska situacija 
je izredno zaostrena, preživele 
bodo oziroma se ohranile na tr
gu le organizacije, ki se bodo 
sposobne pravočasno prilagoditi 
nastalim razmeram.

V nabavi se hitro prilagajajo 
novim razmeram in uspevajo še 
tekoče oskrbovati proizvodnjo. 
Vendar brez bistvenega izboljša
nja finančnega stanja nam to ne 
bo uspevalo dolgo.

PRODAJA NA DOMAČEM 
TRGU ŠEPA

Ob pomanjkanju naročil in sla
bem asortimentu so v Valjarni do
segli predvideni količinski plan
59,1 odst., v Kovačnici 94,5 odst. 
in Jeklovleku 35,8 odst. Skupaj v 
metalurgiji 63,0 odst. V Kovačni
ci je bil v remontu kovaški stroj, 
veliko zastojev je bilo v Jeklo
vleku, in to predvsem na žičnih 
strojih. Do zastojev je prišlo tudi 
zaradi čakanja na vložni material.

Vzrok slabe produktivnosti in 
vsesplošnega pomanjkanja na
ročil v Jeklolivarni je le 5,7 odst. 
prodaja. Odstotek bi lahko bil ne
koliko višji, vendar nastajajo te
žave zaradi majhnih količin -  sor
tiranje po kvalitetah, in zelo krat
kih dobavnih rokih, ki jih še ved
no niso pripravljeni realizirati.

PE Stroji so plan dosegli 67,5 
odst., vzrok temu je predvsem 
blokada srbskega trga.

V PE Obdelava so v Orodjarni 
dosegli plan 66,0 odst. Zaradi 
okvare in remonta treh strojev ni
so dokončali predvidenih orod
nih plošč. Noži so dosegli pred
videni plan 86,3 odst., Pnevmati
ka 31,2 odst., v primerjavi z oro

djem so prodali večje količine 
rezervnih delov. Vzmetarna je 
plan dosegla 33,2 odst.

Zaradi forsiranja izvoza so v Ar
maturah dosegli plan le 37,2 
odst.

UVOZ
Zaradi večmesečnega dolgo

vanja tujim dobaviteljem Železar
na Ravne ne more kupovati bla
ga na zunanjem trgu brez efek
tivnih sredstev.

Uvoz repromaterialov in rezerv
nih delov v novembru se je rea
liziral delno po dolgoročnih ko
operacijskih pogodbah, delno pa 
z akreditivi. Plačilna nesposob
nost železarne je povzročila, da 
nam inozemski dobavitelji ne do
bavljajo več blaga »na odprto« 
brez plačila.

V novembru so prispele prve 
delne pošiljke opreme UHP elek- 
tro peči.

ODSTOTKI DOSEGANJA NAČRTOVANE PROIZVODNJE

SKUPNA FAKTURIRANA
ODDELEK PROIZVODNJA ODPREMA REALIZACIJA IZVOZ IZVOZ DOMAČI TRG
POSLOVNA ENOTA ton ton din sr din din

novem. z b ir novem. zb ir novem. z b ir novem. zb ir novem. zb ir l o v em . z b i r  .

JEKLARNA 4 4 ,3 71,5 " - - " - - - - -

VALJARNA 4 4 ,0 6 8 ,4 5 3 ,2 6 6 ,3 5 4 ,5 67 , 4 3 1 .9 6 0 ,  3 2 7 ,6 5 6 ,6 6 5 ,9
KOVAČNICA 91,5 9 1 ,2 9 5 ,0 9 2 ,2 9 1 ,1 9 3 ,2 1 18 ,9 135,3 102,1 126,9 9 0 ,0 8 9 ,7

JEKLOVLEK 50,4 5 6 ,6 4 0 ,4 5 4 ,9 4 2 ,2 5 4 ,2 132, 7 70 ,1 113,7 6 4 ,7 3 1 ,0 5 2 ,5

P E METALURGIJA '■ 7 0 .8 69..7.. 5 9 .7 7 0 .3 6 8 .6 4 6 ,5 6 4 ,2 7 2 .0
P E JEKLOLIVARNA 3 5 ,0 5 5 ,2 14 ,5 4 1 ,2 16,1 4 7 ,5 54,  1 8 4 ,3 4 6 ,2 7 9 ,0 8 ,3 39 ,4

P E STROJI 118 ,3 9 2 ,5 103,1 9 0 ,5 9 1 ,6 7 6 ,5 112,2 81,4 9 4 ,6 7 5 ,8 8 7 ,9 7 7 ,3

NAMENSKA PROIZVOD. 137 ,5 ' ■ ' 149,4 113 ,7 7 9 .7 1 09 ,5 9 0 , 0 1 25 ,2 76, 4 118 ,7 103 ,8 4 M
ORODJARNA 6 6 ,0 9 5 ,6 6 4 ,6 9 9 ,5 6 4 ,6 87,1 111,2 1 81 ,5 9 5 ,7 1 67 ,7 6 1 ,0
-  NO ŽI ,  BRZOREZ. OROD. 94 ,4 8 2 ,4 9 8 ,0 7 9 ,6 8 2 ,8 77 ,1 166 ,4 1 30 ,2 1 42 ,3 121,2 56,  8 57,  1
-  GREDICE 6 2 ,2 117 ,2 - - - - - - - - - -
INDUSTRIJSKI NOŽI 8 8 ,9 9 8 ,0 102 ,6 8 2 ,0 8 4 ,2 7 8 ,3 1 . 131 ,0 143,4 122 ,0 5 7 .0 58.2
PNEVMAT. STROJI 4 3 ,2 6 5 , 9 *38,7 5 6 ,3 5 6 ,6 7 4 ,5 1 50 ,5 155 ,9 1 27 ,8 143 ,4 5 4 ,2 7 2 ,2

VZMETARNA 4 9 ,0 6 5 ,4 4 4 ,2 6 5 ,8 5 4 ,7 8 2 ,3 2 08 ,7 124 ,6 175,  1 114 ,3 4 0 ,8 7 8 ,7

KALILN ICA - - - - 366 ,7 143 ,9 _ . _ _ 3 66 ,7 1 43 ,9

P E OBDELAVA 79,4 79 ,4 8 0 ,6 8 1 ,6 7 4 ,4 93,1 104.  1 127,2 8 8 .4 ' , ' i
P E ARMATURE 103,8 1 01 ,7 106 ,2 1 00 ,6 9 7 ,5 102 ,9 158,  1 129 ,8 135,1 3 2 1 ,6 3 5 ,7 / 2,4
STORITVE DRUGIH - - - - 152, 3 1 16 ,0 - - - - 152 ,2 115 ,9

SKUPAJ PODJETJE. 49,4 7 0 ,7 60 , 1 6 9 ,9 65 , 1 7 4 ,9 88 , 1 9 2 ,8 7 5 ,0 8 7 ,2 6 0 ,3 6 9 ,0
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Kakšen poslovni integralni informacijski 
sistem v železarni

INFORMACIJSKI IZZIVI V 90.LETIH
Informacijska revolucija, ka

teri smo priča, usodno vpliva 
na življenje posameznika, po
djetja in družbe. Informacije, 
znanje postaja eden najpo
membnejših resursov podjetij. 
Prav tako postaja informacijs
ka tehnologija vse pomemb
nejši dejavnik uspešnosti in 
učinkovitosti podjetij. Uprav
ljanje informacijskih resursov 
bo postalo ena ključnih nalog 
obdobja, v katerega vstopa
mo. Izzive lahko, z vidika nji
hovih vplivov, razvrstimo v ne
ke skupine, kot so: uspešno 
konkuriranje na tržiščih, revi
diranje življenjskih ciklusov 
proizvodov, poslovna strategi
ja, novi posli in proizvodi, in
tegracija procesov v podjetju 
in sirše-poslovnih partnerjev... 
Informacijska tehnologija zah
teva vse večja vlaganja, po
sebno v panogah, kjer so in
tenzivne spremembe. Tu je 
treba v informacijsko tehnolo
gijo vlagati 10 in več odstot
kov prihodka, ker je zelo ver
jetno, da bi bilo podjetje ob 
manjših vlaganjih izrinjeno s 
tržišča.

Informacijska tehnologija 
postavlja klasično gledanje na 
produkcijsko verigo, katere 
začetek predstavljajo dobavi
telji, zaključek pa kupci, v ne
koliko drugačen kontekst. Po
samezne, prej ločene faze so 
integrirane do take ravni, da 
so meje med njimi že zelo za
brisane.

Naša dejanja so v nasprotju 
z besedovanjem, zavzemamo 
se za sodobno tržno gospo
darstvo, v podjetjih pa je še 
vedno uveljavljena proizvodna 
koncepcija poslovanja. Tej 
koncepciji smo prilagodili tudi 
svoj način vodenja in uprav
ljanja podjetja, pa zato tudi 
informacijski sistem.

Če kritično pogledamo na 
same sebe, se izkaže, da tudi 
o dogajanju znotraj podjetja 
ne vemo prav veliko; tu mis
limo, da ne vemo predvsem 
'pravega'. Kljub goram podat
kov nimamo informacij v po

sameznih odločitvenih situaci
jah.

Prehod od dogovorne eko
nomije na svetovno tržno gos
podarstvo pomeni tudi to, da 
mora podjetje poslovati po 
ekonomskih kriterijih, kijih do
loča svetovni trg (trg kupcev 
in ne trg proizvajalcev, turbu
lentno okolje, enkratni izdelki 
vrhunske kakovosti...).

Da se bomo Jahko prilagodi
li razmeram, se moramo kore
nito preobrniti. Toda nobena 
inovativna sprememba temelj
nega procesa ne bo učinkovi
ta, če ne spremenimo uprav
ljalnih odnosov in informacij
ske podpore. Predvsem mis
limo s tem na razvijanje in
formacijske infrastrukture in 
na njej zgrajenega fleksibilne
ga informacijskega sistema. 
Ta infrastruktura mora omo
gočiti dostop do vseh infor
macijskih virov v podjetju in 
okolju in izmenjavo sporočil 
znotraj podjetja in z okoljem. 
Nujna je drastična informacij
ska preorientacija v okolje.

Nosilci takšne preobrazbe 
so seveda upravljalci -  upo
rabniki, ki pa preobrazbe ne 
morejo izpeljati brez informa
tikov in organizatorjev.

Za konec: Nove informacij
ske tehnologije ne rešujejo 
problemov hitro, s trenutnim 
učinkom; le kompleksni, več
letni napori (npr. CIM) vseh 
poslovodnih in strokovnih de
lavcev bodo dale rezultate. 
Računalniško integrirana pro
izvodnja (CIM) bo skupaj s ko
renitimi spremembami pri raz
voju izdelkov drastično skraj
šala čas, ki je potreben za 
osvojitev ideje do izdelka na 
trgu. Vendar pa mora biti uva
janje novih informacijskih teh
nologij povezano z reorgani
zacijo poslovnih procesov, za
hteva pa sodelovanje, razu
mevanje in ne nazadnje zna
nje.

Dragomir Benko, 
prof., vodja 

poslovne informatike

ANKETA MED UPORABNIKI 
V EKONOMSKO-FINANČNEM 

SEKTORJU

POTREBUJEMO KVALITETNE 
INFORMACIJE

Tudi uporabnike v Eko- 
nomsko-finančnem sektorju

smo naprosili za sodelova
nje v anketi o poslovnem

integralnem informacijskem 
sistemu. Zastavili smo jim 
enaka vprašanja kot v prej
šnji številki Fužinarja upora
bnikom v Komerciali:

1. Kaj razumete pod poj
mom poslovni integralni infor
macijski sistem?

2. Ali si lahko predstavljate 
koncern Železarna Ravne v 
Evropi '92 brez takšnega sis
tema?

Kakšne, menite, bi bile po
sledice, če se za projekt ne bi 
odločili?

Kaj menite o odločitvi DS 
železarne, da potrdi investi
cijski projekt za novo računal
niško opremo?

3. Kako ocenjujete projekt 
po vsebinski plati (oprema, 
programi)?

4. H kateremu mnenju se 
nagibate v dilemi: stari sistem 
podreti in zgraditi popolnoma 
novega -  stari sistem dogra
jevati?

5. Kako pogosto uporablja
te računalnik? Ga uporabljate 
samostojno ali s sodelavci?

Si lahko predstavljate svoje 
delo brez računalnika?

6. Kako ocenjujete sodelo
vanje z OE Informatika?

Vida Lotrič, dipl. oec., vo
dja finančnega planiranja v 
Financah:

»Poslovni integralni infor
macijski sistem je po mojem 
mnenju sistem računalniške 
(avtomatske) obdelave podat
kov poslovanja nekega siste
ma. Tak sistem obdelave po
datkov mora zajemati čim več 
podatkov in informacij o pos
lovanju in o aktivnostih v sis
temu, ki morajo biti medse
bojno povezane, tako da je 
želena informacija oz. poda
tek čim bolj popoln in jasen. 
Poslovni integralni informacij
ski sistem ima tudi široko 
mrežo terminalskih povezav s 
centralno enoto, ki omogoča
jo neposredno vnašanje po
datkov za posamezna pod
ročja in tudi koriščenja po
datkov drugih služb.

Železarne Ravne ali kate
regakoli drugega sodobnega 
podjetja si ne znam predstav
ljati brez poslovno integralne
ga informacijskega sistema, 
če podjetje seveda želi obvla
dovati poslovne dogodke in 
stroške.

Če se za projekt povečanja 
kapacitet poslovnega računal
nika ne bi odločili, bi pač os
tali pri takem obsegu obvlado
vanja področij prek računalni
ka. Vemo pa, da so že sedaj 
problemi, saj so kapacitete 
premajhne, področij ni možno 
še bolj racionalno integrirati 
in obvladovati.
Menim, da je DS s potrditvijo 
investicijskega programa 
sprejel pozitivno odločitev.

Projekta samega ne vem ka
ko ne poznam, vendar, koli
kor mi je znano, mislim, da so 
strokovnjaki s tega področja 
stvari dobro preučili in se od
ločili za najboljšo varianto.

Menim, da bi bilo škoda in 
tudi nesmiselno vse stare re
šitve in celotni sistem podira
ti. Veliko zadev je kar dobro 
rešenih, z dograjevanjem pa 
se lahko dopolnjujejo in tudi 
izboljšujejo, kjer je to pač po
trebno oz. kakor bodo zahte
vali uporabniki.

Računalnika sicer tako zelo 
pogosto niti ne potrebujem. 
Vseeno pa, kadar ga že ra
bim, mi je zelo dobrodošla 
pomoč. Uporabljam ga skupaj 
s sodelavci.

Če že ne bi imeli terminal
ske povezave z računalnikom, 
pa pri svojem delu obvezno 
potrebujem obdelave z raznih 
področij. Torej brez »ta veli
kega« računalnika ne gre.

Sodelovanje z OE Informa
tika je kar dobro, čeprav se 
je z novim vodstvom nekoli
ko zakompliciralo, vendar 
gre«

Dragica Ferlež, dipl. oec., 
vodja finančno operativne 
službe, Finance:

»Poslovni integralni infor
macijski sistem je sistem, ki 
v operacijskem in programs
kem smislu podpira oziroma 
povezuje posamezne poslov
ne funkcije tako, da so te čim 
bolj povezane med seboj ozi
roma da služijo vsem uporab
nikom na različnih nivojih od
ločanja v okviru poslovnega 
sistema.

Primer: obdelava prevzem- 
nic po njihovem izpisu ob 
prevzemu materiala na posa
meznih prevzemnih mestih v 
železarni v okviru nabavnega 
informacijskega sistema (in
formacije o prevzemu nabav
ljenega materiala po različnih 
kriterijih za potrebe nabavne 
in ostalih služb) naj služi za 
potrebe likvidnostnega plani
ranja potrebnih finančnih sre
dstev v finančni službi (kvar- 
talno, mesečno, tedensko,
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dnevno) ob upoštevanju pla
čilnih pogojev iz sklenjenih po
godb s posameznimi dobavi
telji za posamezno vrsto ma
teriala. Pod tem si predstav
ljam informacijsko podprto 
nabavno funkcijo v tesni pove
zavi z obdelavami v finančni 
službi in v računovodstvu (ter 
drugih služb, kot so plansko- 
analitska, statistika...), kjer se 
podatki zajemajo na enem 
mestu (to je mestu nastaja
nja) in potem le-taki oziroma 
obdelani služijo vsem uporab
nikom na različnih organiza
cijskih nivojih v podjetju.

Brez poslovnega integralne
ga informacijskega sistema si 
nikakor ne morem predstav
ljati našega poslovanja v pri
hodnosti -  nasprotno, nujno 
potrebno je obstoječi informa
cijski sistem dopolniti, saj že 
danes na tem področju zelo 
zaostajamo za svetom.

Projekta kot takega ne po
znam. Če odgovorim splošno, 
bi glede na naše želje, potre
be in zahteve po določenih in
formacijah nujno potrebovali 
več terminalov in printerjev v 
okviru posameznih služb. Me
nim, da imamo kljub še dolo
čenim pomanjkljivostim dokaj 
dobro postavljeno bazo po
datkov. Moti pa me to, da iz 
obstoječe baze podatkov ne 
dobimo glede na postavljene 
zahteve raznih pregledov po 
različnih kriterijih. Ugotavljam, 
da se predvsem v zadnjem le
tu dni na finančnem področ
ju postavljajo vedno nove zah
teve po določenih finančnih 
informacijah, ki pa jim AOP ne 
sledi dovolj hitro (kot glavni 
vzrok se navaja premajhna 
zmogljivost računalnika).

Menim, da je potrebno stari 
sistem dograjevati in ga obli
kovati v tak informacijski sis
tem, ki ga bomo lahko res
nično opredelili kot urejeno 
povezavo ljudi, sredstev za de
lo in predmetov dela z name
nom zadovoljiti informacijske 
potrebe na vseh organizacijs
kih nivojih podjetja.

Računalnik in PC uporab
ljam dnevno tako samostojno 
kot skupaj s sodelavci. Svoje
ga dela si brez računalnika ni
ti približno ne znam predstav
ljati.

Sodelovanje z AOP lahko 
ocenim za solidno, čeprav bi 
si v določenih primerih želeli 
še tesnejšega in hitrejšega so
delovanja.«

Nada Naveršnik, dipl. oec., 
vodja deviznega poslovanja, 
Finance:

»Pod pojmom poslovni in
tegralni informacijski sistem 
razumem sklop poslovnih in 
ostalih informacij, ki v podjetju 
služijo kot osnova za izdelavo 
strategije vodenja in izvedbe 
poslovanja podjetja. Ta sistem 
pa mora biti zasnovan tako, 
da dejansko služi svojemu na
menu in da ga lahko uporab
niki s pridom uporabljajo.

Absolutno si koncerna Žele
zarna Ravne v Evropi '92 ne

znam predstavljati brez takš
nega sistema. Če se za pro
jekt ne bi odločili, mislim, da 
bi bilo ogroženo poslovanje 
železarne, kajti nemogoče je 
brez takšnega informacijske
ga sistema obvladovati proiz
vodnjo in druga področja.

Novega projekta v podrob
nosti ne poznam (oprema, 
programi), vem pa toliko, da 
naj bi bil novi program večji, 
z večjo kapaciteto, kar je pri 
sedanjem programu samo 
ozko grlo (premalo termina
lov, premajhna sposobnost za 
nove podatke).

Po mojem mnenju bi bilo 
bolje, da stari sistem podremo 
in začnemo z novim, ki naj bi 
imel večje kapacitete, da bi 
lahko področja, ki do sedaj 
še niso bila obdelana, v bo
doče vključili v program.

Pri delu v deviznem poslo
vanju nam je računalnik nepo
grešljiv, kajti večino obdelav 
imamo že prek računalnika -  
treba bi bilo nekatere še do
polniti. Ker gre pri deviznem 
poslovanju za množico različ
nih podatkov, si dela brez ra
čunalnika ne morem predsta
vljati. Računalnik uporabljamo 
dnevno, tako jaz osebno kot 
tudi moji sodelavci.

Sodelovanje z OE Informati
ka: mislim, da je bilo zaenk
rat uspešno, čeprav bi bilo 
lahko boljše«

Dora Enci, oec., vodja ob
ratnega računovodstva, Ra
čunovodstvo:

»O definicijah za integralni 
poslovni informacijski sistem 
je napisanih veliko knjig in tu
di v Informativnem fuzinarju je 
bilo o tem objavljenih nekaj 
člankov. Ker računovodstvo 
potrebuje sistematično zbra
ne in ažurne informacije iz 
vseh faz in vseh organizacij
skih delov poslovnega siste
ma, zanj pomeni vsaka izolira
nost ali neusklajenost infor
macij motnje pri delu. V trž
nih razmerah pa seveda tudi 
pričakujem od informacijske
ga sistema, da bo zagotavljal 
v temeljnem in upravljalskem 
procesu na racionalni način 
take informacije, da bodo po
tem bilance poslovnega siste
ma brez rdečih številk.

Računalnik je nedvomno 
nepogrešljivo orodje skoraj na 
vseh področjih našega življe
nja, zato si uspešnega poslov
nega informacijskega sistema 
brez računalniške podpore ne 
morem več predstavljati. Bolj
ša in sodobnejša računalniš
ka oprema bi bila seveda tu
di v računovodskih službah 
dobrodošla, odločitev, kdaj in 
kaj nabaviti, je pa seveda tre
ba pretehtati v okviru vseh 
prioritet potreb in finančnih 
možnosti.

Z vidika računovodske funk
cije bi bilo potrebnih več oseb
nih računalnikov, ki bi imeli 
možnost neposredne poveza
ve s centralnim računalnikom 
in njegovo banko podatkov. 
Temu prilagojena bi morala

biti tudi programska oprema, 
da bi omogočala samostojno 
delo na osebnem računalniku, 
neposredni dostop do banke 
podatkov, po potrebi pa zago
tavljala na centralnem raču
nalniku kompleksnejše obde
lave.

V zadnjem času so se zgo
dile velike družbeno-ekonom- 
ske spremembe in velike spre
membe v organiziranosti žele
zarne, hiter pa je tudi razvoj 
računalniške opreme.

Zato je logično, da je treba 
poslovni informacijski sistem 
korenito dopolniti. Če bi sis
temska analiza pokazala, da 
je treba zgraditi popolnoma 
nov sistem, pa je vsekakor 
treba zagotoviti v prehodnem 
obdobju kontinuiteto delova
nja obstoječega sistema.

Računalnik v računovodst
vu uporabljamo vsakodnevno 
prek terminalov in paketnih 
obdelav.

Sodelovanje računovodstva 
z OE Informatika je bilo pogo
jeno z dosedanjo organizacijo, 
kjer je bila odgovornost za 
ažurnost in učinkovitost in
formacijskega sistema vpeta v 
motivacijski model dogovorne 
ekonomije. Čeprav je bilo so
delovanje s posameznimi ra
čunalniškimi strokovnjaki ko
rektno, pa mislim, da bi mo
ralo bodoče sodelovanje biti 
na ekonomskih temeljih in 
skupaj spoznanih dolgoročnih 
ciljih.«

Marta Igerc, oec., vodja 
knjigovodstva zalog, Raču
novodstvo:

»Pod pojmom poslovni in
tegralni informacijski sistem 
razumem informacijo od na
ročila nabave materiala, vlož
ka, proizvodnje izdelka in nje
gove prodaje. Ne morem si 
predstavljati prihodnosti Že
lezarne Ravne brez takšnega 
sistema, zato menim, da je 
odločitev delavskega sveta, 
da potrdi investicijski projekt 
za novo računalniško opremo, 
pravilna. Manj ažurnih infor
macij si dandanes ne smemo 
privoščiti.

Menim, da je projekt po 
vsebinski plati ustrezen, do
ber. Nesmiselno bi bilo ruši
ti stari sistem in graditi po
polnoma novega. Treba je le 
dograditi stari informacijski 
sistem.

Z OE Informatika dobro so
delujemo«

Ludvika Enci, dipl. oec., 
planerka za srednjeročni in 
dolgoročni plan v Kontrolin- 
gu:

»Informacijski sistem mora 
biti učinkovit, kar pomeni, da 
morajo biti informacije pravo
časne, kvalitetne in primerno 
obsežne. Le pod temi pogoji 
imajo mesto četrtega produk
cijskega faktorja. Vsi trije kri
teriji za učinkovitost informa
cijskega sistema pa se po svo
ji pomembnosti razlikujejo 
glede na uporabnike informa
cij.

Za poslovni sistem je po
membno, da lahko s svojim 
informacijskim sistemom po
kriva čim več področij poslo
vanja. S kombiniranjem podat
kov z različnih področij se ob
likujejo informacije, ki služijo 
za poslovne odločitve na vseh 
nivojih odločanja.

Očitno je za nami obdobje, 
ko smo se večkrat, kljub mož
nostim uporabe različnih in
formacij, odločali na pamet. 
Kvalitetne informacije so po
leg kvalitetnih izdelkov pogoj 
za naš nadaljnji uspeh, še zla
sti, ker se zaradi težjih pogo
jev gospodarjenja doma mo
ramo preusmeriti na tuja tržiš
ča..

Železarna Ravne je dokaj 
zapleten in obsežen poslovni 
sistem, zato ga je težko ob
vladovati, ne da bi pri tem 
nastopil tako imenovani »di
nozaver efekt«. Za prepreči
tev le-tega pa je potreben do
ber informacijski sistem. Me
nim, da je bila doslej izgrad
nja tega sistema dokaj uspeš
na. Pogojena je bila z razpo
ložljivo računalniško opremo 
in strokovnjaki tako na podro
čju obdelave podatkov kot na 
področju dajalcev osnovnih 
informacij oziroma uporabni
kov le-teh.

V železarni delam že dva
najsto leto. Pri svojem delu 
uporabljam ogromno informa
cij, ki jih pridobivam s pomoč
jo zelo različnih računalniških 
obdelav. V teh letih se je ob
seg informacij zelo povečal, 
z možnostjo dostopa do posa
meznih informacij prek termi
nalov pa tudi bistveno skraj
šal čas pridobitve želenih in
formacij. Obdelava in priprava 
tako dobljenih podatkov kot 
pomoč za poslovne odločitve 
je hitrejša in zanesljivejša.

Vendar še obstajajo podro
čja, ki niso zadovoljivo obde
lana, zato so informacije s teh 
področij pomanjkljive, neza
nesljive in predstavljajo vrzel 
v celoti informacij za poslovne 
odločitve.

Postavljen informacijski sis
tem je dober, izboljšati ga mo
ramo z razširitvijo področij. 
Potreben je torej dograjeva
nja in izpopolnjevanja, kar pa 
je naloga tako izvajalcev kot 
uporabnikov.

Kar pa se tiče investicijske
ga projekta za nabavo raču
nalniške opreme, menim, da 
moramo temeljito pretehtati 
naslednje: potrebno višino 
sredstev, potreben in razpo
ložljiv kader ter na osnovi te
ga poiskati najbolj racionalno 
rešitev. Interesi posamezni
kov morajo biti podrejeni sku
pni koristi sistema. Težiti je 
treba k nadaljnji gradnji enot
nega informacijskega siste
ma, ne pa k rušitvi ze obsto
ječega ter »odkrivanju Ame
rike« na področjih, kjer je že 
odkrita«

Pripravila:
H. Merkač
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MARAGING JEKLA

V skladu s strateško usmeritvijo Železarne Ravne v proiz
vodnjo dražjih materialov smo začeli z osvajanjem nove sku
pine jekel -  maraging. Ime pove, da imajo ta jekla martenzit- 
no strukturo in da je mogoče njihove lastnosti izboljšati s sta
ranjem.

Glavne značilnosti teh jekel so:
-  Njihova toplotna obdelava se izvaja v dveh korakih. Po 

prvem koraku -  raztopnem žarjenju pri okrog 900°C in ohla
janju do sobne temperature -  dobijo sorazmerno mehko mar- 
tenzitno strukturo, ki jo je mogoče dobro mehansko obdelo
vati. Vsa jekla te vrste imajo namreč majhno vsebnost ogljika 
-  pod 0,1 °/o. Kritična ohlajevalna hitrost je zelo majhna in pre- 
kaljivost ni problematična.

Druga faza toplotne obdelave -  izločevalno utrjevanje -  se 
izvaja pri okrog 500°C, zato tudi na zraku še ni intenzivnej
šega škajenja in tudi ne večjih deformacij.
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mostove in vezne elemente. Nerjavne variante so zelo pripo
ročljive za funkcionalne elemente črpalk in zapornih armatur 
cevovodov ter v pralni tehniki.

Razdelimo jih lahko na dve podskupini. Prva se je razvila 
iz nikljevih martenzitnih jekel, ki so znana po dobri žilavosti 
pri nizkih temperaturah. Pri tej podskupini so tipični legirni 
elementi Ni, Co in Mo ter manjši dodatki Ti in Al za izločevalno 
utrjevanje.
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SI.1:PnmerjavQ časovno temperaturnega režima pri toplotni obdelavi 
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Toplotna obdelava je enostavnejša, cenejša in tudi manj 
tvegana kot pri drugih jeklih. Primerjavo časovno temperatur
nih režimov kaže slika 1.

-  Po končani toplotni obdelavi imajo odlično kombinacijo 
mehanskih lastnosti.

-  Zaradi omenjenih značilnosti povzročajo manj težav pri 
varjenju kot druga legirana konstrukcijska jekla in ni potreb
no predogrevanje.

-  Nekateri predstavniki teh jekel imajo dobro korozijsko 
odpornost. Pri enaki korozijski odpornosti imajo boljše mehan
ske lastnosti kot klasična kemično odporna jekla.

-  Mogoče jih je dodatno utrditi na površini s postopki 
termokemične obdelave -  z nitriranjem.

-  Nizka stopnja hladnega utrjevanja omogoča dobro plas
tično predelavo pri sobni temperaturi.

Maraging jekla se vedno bolj uveljavljajo v letalski in raket
ni tehniki, v orodjarstvu za hladno in toplo plastično prede
lavo ter litje lahkih kovin in njihovih zlitin, za lahke prenosne
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18Ni 9Co 5Mo 0j6Ti 0,1 Al od temperature izlo -  
čevalnega utrjevanja

KAUEKJE

kopel 2pcpuščanjena
delovno trdoto

■ n
3 popuščanje na 
odpravo napetosti

kontrola trdo te* brušenje



12 I N F O R M A T I V N I  F U Z I N A R št. 1/1991

UOi

400

cn
:r
>

o

360

Coztopno 
—  žarjeno 

stanje340

320

300*
500 550 600 650 700

1800

KO O

KXX>

«00

600

40

500400300200-200 -100

c) 13 % Cr -  8 % Ni -  2 % Mo -  1 % Al 
Jeklo pod a) spada v prvo podskupino, jeklo pod c) v dru

go, medtem ko je jeklo pod b) nekje vmes.
Na sliki 2 je podana odvisnost med duktilnostjo in natezno 

trdnostjo za šarži 00141 in 00142 jekla, pod a) v primerjavi z 
isto karakteristiko jekla za poboljšanje Č5480. Duktilnost ma- 
raging jekla je precej boljša pri enaki trdnosti.

Slika 3 kaže spreminjanje mehanskih lastnosti jekla pod a) 
v odvisnosti od temperature izločevalnega utrjevanja (stara
nja) po določenem načinu raztopnega žarjenja.

Na sliki 4 vidimo spreminjanje trdote jekla pod c) v odvis
nosti od temperature izločevalnega utrjevanja. Razvidno je, da 
lahko s »prestaranjem«, to je izločevalnim utrjevanjem pri pre
visoki temperaturi, dosežemo nižjo trdoto kot v raztopno žar
jenem stanju. S tem še izboljšamo obdelovalnost.

Slika 5 kaže spreminjanje mehanskih lastnosti jekla pod c) 
v izločevalno utrjenem stanju v odvisnosti od temperature.

Rezultati dosedanjih raziskav kažejo, da so lastnosti pri 
nas izdelanih maraging jakel primerljive s tistimi, ki jih nava
jajo tuje norme in proizvajalci, če je predpisana kemijska se
stava natančno zadeta in če držimo vsebnosti nezaželenih 
spremljajočih elementov dovolj nizko. 2000-kilogramska vaku
umska indukcijska peč to omogoča.

Zbrane izkušnje nam bodo v pomoč pri ponudbah nove 
skupine jekel, za katera se nekaj kupcev že zanima.

Dr.-D. Dobi 
Dr. F. Grešovnik

OBLIKOVANJE CEN SM IN 
NJIHOV VPLIV NA CENO 

IZDELKA
Temperatura izločevalnega utrjevanja v *C

S U :Vpliv temperature A-urnega izločevalnega utrjevanja 

na doseženo trdoto jekla t3Cr 8N62Mo1Al

Druga podskupina se je razvila iz C r-N i nerjavnih jekel. 
Tu so glavni legirni elementi Cr, Ni, Mo in v nekaterih pri
merih Cu ter manjši dodatki Al, Ti ali Nb za izločevalno utr
jevanje.

Zaradi zmanjšanja stroškov smo prve šarže treh vrst mara
ging jekel izdelali v 30-kilogramski laboratorijski indukcijski 
peči. Gre za jekla z naslednjo sestavo:

a) 18 % Ni -  9 % Co -  5 % Mo -  0,6 % Ti -  0,1 % Al
b) 9 % Cr -  10 % Ni -  3,5 % Co -  2 % Mo -  0,8 % Ti

Sl. 5: Spreminjanje mehanskih lastnosti jekla 13Cr8Ni2Mo1Al 
v izločevalno utrjenem stanju s temperaturo

1. Uvod
Na začetku opredelimo po

jem stroškovnega mesta, s 
katerim se bomo srečevali v 
tem sestavku.

Stroškovno mesto pred
stavlja skupino agregatov ali 
skupino ljudi, ki na izdelku 
neposredno izvajajo določe
no operacijo in s tem delom 
povzročajo stroške. Takšnim 
stroškovnim mestom pravimo 
produktivna stroškovna me
sta, saj neposredno sodeluje
jo v produkciji. Kriterij za ob
likovanje stroškovnega mes
ta je enaka (ali zelo podob
na) produktivnost posamez
nih strojev, ki povzroča na 
enoto obratovanja (uro, minu
to, t) enake (ali zelo podob
ne) stroške. Tako formiramo 
npr. SM (stroškovno mesto) 
rezkalni stroji iz enega ali več 
rezkalnih strojev s podobno 
produktivnostjo. Nezdružljiva 
stroja na SM pa sta npr. CNC 
in navadna stružnica, saj lah
ko njuna produktivnost bist
veno odstopa, prav tako pa 
sta zelo različna povzročitelja 
nekaterih vrst stroškov (npr. 
amortizacija, zavarovalne 
premije).

Druga skupina SM pa je 
takšna, da njena opravila ne
posredno ne zadevajo izdela
ve izdelka, so pa potrebna za 
funkcioniranje proizvodnje in 
poslovanja. Takšna SM ime
nujemo neproduktivna stroš
kovna mesta, saj v neposred
ni produkciji izdelka ne sode
lujejo. Primeri teh SM so: pri
prava dela, vodstvo obrata, fi
nance, razvoj, računovod
stvo, komerciala itd. Ker vsi 
poznamo kalkulacije, lahko 
povemo, da so vanje vkalkuli- 
rani le časi produktivnih

stroškovnih mest (in preko 
cene tudi stroški), medtem ko 
stroške neproduktivnih stroš
kovnih mest (režijskih SM) 
vgradimo v kalkulacijo v t.i. 
pokritju obrata ter pokritju 
upravne režije (oziroma sek
torjev).

Stroški na stroškovnem 
mestu

Izdelek običajno prehaja v 
fazi obdelave skozi več stroš
kovnih mest. Tako lahko ima 
vsaka faza del (oz. SM) z vso 
svojo specifiko strukture ce
ne poseben vpliv na lastne 
stroške izdelka. Normativni 
potroški fizičnih obratovalnih 
enot so lahko sila različni 
(npr. obratovalna ura, norma 
ura, t, kg, toplotna ura, tona 
ogrevanja). Vrsta enote obra
tovanja, na katero so prera
čunane cene SM, je izbrana 
na osnovi odvisnosti med 
stroški SM in proizvodnjo, ki 
pasira (gre) skozi to SM. Da 
pa lahko izračunamo ceno 
SM, se bomo najprej seznani
li z njeno strukturo. Na SM 
se pojavljajo stroški, ki so od
visni od obsega obratovanja 
(ur, t, minut, kg...), in takšni, 
ki so neodvisni od obsega 
obratovanja. Odvisne imenu
jemo tudi variabilni stroški, 
neodvisne pa fiksni. Variabil
ne vrste stroškov so: osebni 
dohodek, pomožni material, 
energetski mediji, storitve, vz
drževanje, kalkulativni odpisi 
orodja, maziva itd. Za te vrste 
stroškov velja, da so odvisni 
oz. naraščajo z obsegom ob
ratovanja. Fiksne vrste stroš
kov so: amortizacija, obresti, 
zavarovalne premije, investi
cijsko vzdrževanje itd. Za te 
vrste stroškov je značilno, da
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Skupni variabilni stroški
vrednost vrednost

Variabilni stroški na enoto 
obratovanj a

VS na enoto

obseg 
obratovanja

obseg
obratovanja

Prvi diagram pokaže, da z obsegom obratovanja VS naraščajo s konstantnim prirastkom 
stroškov na dodatno enoto obratovanja.

Skupni fiksni stroški Fiksni stroški na enoto
obratovanja

vrednostvrednost

obseg
obratovanja

obseg
obratovanja

Skupni fiksni stroški se z naraščanjem obsega obratovanja ne spreminjajo, na enoto obrato
vanja pa eksponentno padajo.

so konstantni (v skupnem 
znesku) ne glede na to, ali 
obratujemo eno, dve ali tri iz
mene.

Diagrami kažejo gibanje 
variabilnih in fiksnih stroškov 
SM v odvisnosti od obsega 
obratovanja in na enoto obra
tovanja.

Cena stroškovnega mesta

Seznanili smo se torej z vr
stami stroškov na SM: varia
bilnimi in fiksnimi. Da lahko 
izračunamo ceno SM, mora
mo poznati absolutno vred
nost stroškov (VS in FS) ter 
obseg obratovanja. Določitev 
skupne vrednosti fiksnih 
stroškov je determinirana z 
obračunom amortizacije os
novnih sredstev po veljavnih 
predpisih za vse agregate na 
SM, izračunom zavarovalnih 
premij, obresti in dogovorje
nega nivoja stroškov investi
cijskega vzdrževanja...

Za izračun absolutnega 
zneska variabilnih stroškov 
pa moramo poznati obseg 
obratovanja na SM. Za dolo
čitev le-tega uporabimo me
todo operacijskih raziskav (li
nearno optimiranje) za izbiro 
optimalnega proizvodnega 
programa Na osnovi grupnih 
kalkulacij naših grup izdelkov 
na posameznih trgih (domači, 
izvoz, interno) izračunamo na 
osnovi predpisane tehnologi
je normativ potrošnikov vlož
ka in časov obdelav na t pro
izvodnje. Z maksimiranjem 
pokritja določimo optimalne

količine proizvodnje v odvis
nosti od prodajnih možnosti. 
Tako določene količine, po
množene z normativi, rezulti- 
rajo v skupno potrebnem vlo
žku in časih obdelav po SM. S 
tem je obseg obratovanja do
ločen. Vse posamezne vrste 
variabilnih stroškov nato pre
vrednotimo na tekočem nivo
ju cen na planiran obseg ob
ratovanja. Absolutna vred
nost variabilnih stroškov je s 
tem določena. Cena SM je 
nato le količnik med variabil
nimi in fiksnimi stroški ter ob
segom obratovanja.

Uporaba operacijskih raz
iskav zahteva kvalitetno raču
nalniško podporo na takš
nem sistemu, ki s program
sko opremo pokriva tako po
dročje tehnoloških podat
kov, kompletnega računo
vodstva, finančnega nabav- 
no-prodajnega področja in 
kadrovskega področja. Brez 
izredno visoke računalniške 
podpore lahko pozabimo ta
ko na kvalitetne cene SM, kal
kulacije in vsakršno strokov
no poslovno odločanje.

Rekli smo, da po vseh raz
položljivih virih ocenimo nivo 
stroškov, izvršimo preračun 
teh stroškov na enoto obrato
vanja (obratovalno uro, tono 
ogrevanja, toplotno uro, kg 
itd.). V tej fazi naletimo na 
drugi velik problem. Kakšen 
je ta obseg obratovanja? Ka
ko je določen? V načelu je 
bil sprejet dogovor, da je ob
seg obratovanja določen ob 
planu in ga med letom ne

spreminjamo. V letih, ko smo 
imeli npr. v začetku leta na
ročil za pol leta ali celo več, 
problem obsega obratovanja 
kot konstanta niti ni bil tako 
sporen, če je razlika v pov
prečnem planskem asorti
mentu in povprečnem dejan
skem miksu grupe izdelkov 
majhna in če je obseg (tona- 
ža) na planskem nivoju. Dejs
tvo pa je, da ti dve omejitvi 
v letu 1988, 1989 in seveda 
letos sploh nista več nepo
membni oz. zanemarljivi, rav
no nasprotno. Prav zato meni
mo, da mora postati obseg 
obratovanja spremenljiva po
stavka pri izračunih cen SM. 
Ker je problem večji iz leta v 
leto, smo že pred dvema leto
ma ob vsakem izračunu cen 
SM le-te preračunali v prede
lovalnih obratih na dve izmeni 
obratovanja strojev na SM, ne 
glede na to, če je bila pred
videna ob planu le ena izme
na. S tem smo hoteli dati re
ferentom v ponudbenem od
delku orodje, ki razširja ma
nevrski prostor pri sestavlja
nju ponudb v odvisnosti od 
tega, kako imamo dejansko 
zasedene kapacitete med le
tom oz. bi jih lahko zasedli, 
če bi naročila dobili na tak 
način, da ponudimo izdelek s 
ceno SM, ki izhaja iz večjega 
števila obratovalnih enot, kot 
je bilo predvideno s planom 
v začetku leta.

Načeloma bi morali v poli
tiki Železarne Ravne jasno 
opredeliti, da izkoriščamo 
ključne agregate v metalurgi

ji na 4 izmene, v predelavi na 
3 izmene, vse druge agregate 
v predelavi pa na 2 izmeni. 
Na takšni osnovi bi tudi laže 
pridobivali naročila. Zakaj? V 
primeru drage opreme zna
šajo fiksni stroški v strukturi 
cene tudi nad 60 %, vendar 
je bistvena razlika, ali abso
lutno vrednost teh stroškov 
(npr. 1 mio din) razdelimo na
1.700 enot obratovanja (ena 
izmena) ali 3500 ur (dve iz
meni). V prvem primeru bo 
ura obremenjena s 588,24 
din, v drugem pa le z 285,71 
din. Takšno ceno ure obrato
vanja bomo tudi laže prodali.

Menim, da je nujno, da se 
fleksibilnost (ali pa tudi stro
kovnost) na tem področju bolj 
izrazi. Seveda pomeni to 
hkrati prevzeti tudi strokovno 
odgovornost. Povezava pro
dajni referent -  referent za 
ponudbe je zato bistvenega 
pomena, saj je rizik odloča
nja obojestranski. Vsako na
ročilo, ki smo ga zavoljo ne
fleksibilnosti izgubili, se bo 
odrazilo v rezultatu in nezase- 
denosti kapacitet, vplivalo bo 
na manjši obseg obratovanja 
in s tem na visoko ceno SM. 
Začarani krog se tako vrti po
vsem podobno kot inflacijska 
spirala na vedno višjem nivo
ju.

Zaključek
Odgovorno in strokovno do
ločanje normativnih potroš- 
kov vseh vrst na posameznih 
SM pomeni na eni strani do
ločanje naše konkurenčne 
sposobnosti in na drugi stra
ni osnovo za kontrolo stroš
kov poslovanja v naslednjem 
letu. Od tega namreč, kakšen 
je naš odnos do stroškov, je 
v pretežni meri odvisna naša 
poslovna uspešnost ali neus
pešnost.

Vesna Kozlar
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OB PRESELITVI 
INDOK -  CENTRA 

S STROKOVNO KNJIŽNICO
Zadnjih deset let je strokov

na knjižnica doživljala hudo 
prostorsko stisko. Namesto 
širitve smo pred petimi leti 
morali celo odstopiti prostor 
za potrebe novo nastajajoče 
enote za standardizacijo.

Ob selitvi smo izvršili nujno 
selekcijo fonda knjižnice. Iz
ločili smo starejše neuporab
ne knjige in starejše letnike 
strokovnih revij. Do sedaj smo 
manjše izločitve starejšega 
neuporabnega knjižničnega 
gradiva izvedli pred 20 oz.
15 leti. Pri tem nas je vodilo 
dejstvo, da naša strokovna 
knjižnica ni matična niti arhiv
ska knjižnica, da bi morala 
trajno hraniti in sistematično 
nabavljati določen del stroko
vne literature; tudi s tem po
vezane širitve prostorov si ne 
moremo privoščiti. Nabavlja
mo in hranimo le najbolj ak
tualno literaturo.

Na novi lokaciji imamo več 
prostora. Zagotovljena je mo
žnost povečanja kapacitet 
polic (skladiščne kapacitete) 
za precej let. S tem bo mo
goče shranjevati in centralizi
rati večji delež knjižnega gra

diva v strokovni knjižnici in s 
tem doseči dostopnost lite
rature širšemu krogu strokov
nih delavcev železarne.

Selitev je opravljena v zelo 
neprimernem času, ko ni mo
žno nabaviti nikakršne opre
me, ki pa bi jo nujno rabili:

-  dodatno opremo za ust
rezno predstavitev, namesti
tev in hranjenje povečanega 
fonda knjižnice in poslovanja 
z njim

-  opremo za posodobitev 
in izpopolnitev računalniške 
obdelave in izkoriščanja raz
položljive znanstveno tehno
loške informatike.

Treba je poudariti, da je tak 
odnos do teh potreb in sploh 
do informacijsko-dokumen- 
tacijske dejavnosti v železar
ni zelo kratkoviden. To doka
zuje, da na odločujočih mes
tih še vedno ni jasno, da je 
intenziven pregled, evidenca 
in dostopnost vse znanstve- 
no-tehnološke dokumentaci
je v železarni za dosego eko
nomične proizvodne tehnolo
gije vitalnega pomena. Tak 
odnos pa je še toliko bolj ne
razumljiv, ko ugotavljamo, da

STROKOVNA KNJIŽNICA SE JE PRESELILA
v nove prostore v kleti upravne zgradbe, v prostore, 
kjer je do nedavnega bila jedilnica.
Tako, kot zadnje mesece, je še naprej odprta vsak de
lovni dan od 8. do 12. ure. Nova lokacija nudi več pros
tora tako za knjižnično poslovanje, kakor tudi za obis
kovalce. Strokovne delavce vabimo, da še naprej ko
ristno uporabljajo vse usluge, ki jih nudi strokovna knji
žnica.
Telefonski številki sta ostali nespremenjeni: 
strokovna knjižnica 5511 
vodja INDOK-centra 5591

kljub težkim finančnim raz
meram nekatere enote skoraj 
luksuzno opremljajo svoje 
pisarne.

Strokovni delavci knjižnice 
se kljub vsemu vseskozi tru
dimo, da bi ustregli željam in 
potrebam uporabnikov tudi v 
tem času, ko že več mese
cev ni dovoljen nakup niti ene 
knjižne enote. To stisko rešu
jemo z medbibliotečno izpo
sojo, kar pomeni, da si za 
naše uporabnike izposojamo 
knjige, ki jih mi nimamo, iz 
drugih slovenskih knjižnic ali 
iz tujine.
Fizično je selitev zaključena. 
S seboj smo vzeli vso opre
mo, ki smo jo imeli na stari 
lokaciji, tudi napol razpadajo
če mize in stole. Kot že re
čeno, novega ni mogoče do
biti. Zaradi izločitve starejše
ga gradiva pa moramo še ure
diti listkovne kataloge in ažu- 
rirati te spremembe v banki 
podatkov knjižnice. Tako mo
ramo postopno opremiti tudi 
čitalnico za nekaj hkratnih 
obiskovalcev.
Ob ureditvi čitalnice mora
mo zagotoviti neposredno 
dostopnost in dosegljivost 
vseh priročnikov, katalogov 
in drugih pripomočkov, ki jih 
obiskovalci čitalnice rabijo. 
Poleg že omenjene najnuj
nejše opreme za ustreznejšo 
namestitev, predvsem perio
dike, pa čimprej rabimo ust
rezno računalniško in prog
ramsko opremo za

-  računalniško obdelavo 
(procesiranje) interne banke 
podatkov znanstveno-tehno- 
loškega gradiva

-  ON-LINE vključitev IN
DOK-centra v slovenski sis
tem znanstveno-tehnološke 
informatike, knjižnično infor
macijski sistem in vzajemni 
katalog in

-  sodobno poslovanje knji
žnice.

O taki potrebi v železarni 
govorimo že nekaj let. S tem 
namenom je bil izdelan že 
predprojekt. Objektivno gle
dano realizacije takih usmeri
tev ne bo prav kmalu.

Dalje moramo še bolj inten
zivno delati na postopni in
venturi knjižnega gradiva in

počasi preiti na redno (obdo
bno) inventuro. S tem bomo 
zagotovili, da težko kupljena 
literatura ne bi ležala neizko
riščena po predalih posame
znikov, temveč bo dostopna 
širšemu krogu interesentov. 
S tem nameravamo zagotovi
ti večji red pri izposojevalcih 
literature in se izogniti pogo
sti stiski pri marsikaterem de
lavcu, ko gre iz železarne, pa 
gradiva ne najde, da bi ga 
vrnil v knjižnico.

Več moramo storiti na pod
ročju izobraževanja porabni
kov znanstveno-tehnološke 
informatike, da bi se poveča
la informacijska disciplina in 
sposobnost uporabe infor
macijske tehnologije.

Čaka nas tudi izdelava pos
lovnika strokovne knjižnice in 
s tem povezane določitve 
knjižničnega odbora. Slednji 
bi sodeloval pri usmeritvah 
delovanja in pri realizaciji 
sprejetih usmeritev.

Ne nazadnje moramo na
daljevati s strokovnim izobra
ževanjem delavcev v informa- 
cijsko-dokumentalistični de
javnosti in zagotoviti primer
no nagrajevanje tega dela.

Naj ob tej priliki ponovno 
opozorimo na skupno odgo
vornost vseh enot in strokov
nih delavcev v podjetju pri iz
vajanju znanstveno-tehnolo- 
škega informiranja in pri skrbi 
za vključevanje vse tozadev
ne dokumentacije v skupni 
centralni sistem oz. banko 
podatkov. S tem bo v železa
rno dospela in v železarni us
tvarjena dokumentacija na 
voljo res najširšemu krogu in
teresentov. S tem bo zagoto
vljena racionalna uporaba 
nabavljene literature (npr. 
gradivo simpozijev in konfe
renc), racionalna uporaba 
raziskovalnih kapacitet in do
sežkov raziskav ter študij 
(npr. elaboratov, projektov, 
diplomskih nalog). Naša dolž
nost je, da to potrebo več
krat ponovimo na različnih ni
vojih. To je vendar skupni in
teres! Saj le usklajena skup
na prizadevanja lahko obro
dijo želeni uspeh.

Indok-center
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KODEKS POSLOVNEGA OBNAŠANJA TER 
VPLIV INFORMACIJ NA VREDNOST PODJETJA

Poslovno etiko podjetja lah
ko na kratko opišemo kot od
nos podjetja do svojega oko
lja, do zaposlenih, kupcev, do
baviteljev, družbe in delničar
jev. Raziskave v ZDA so po
kazale, da je poslovna etika 
ena izmed najbolj cenjenih 
vrednot v poslovnem svetu. 
Anketa med menedžerji naj
večjih ameriških korporacij je 
pokazala, da si prizadevajo 
ohraniti visoke etične standar
de v svojem poslovanju. Indi
kativno je, da ti menedžerji 
verjamejo v močno pozitivno 
korelacijsko povezavo med 
poslovno etiko ter dolgoročno 
profitabilnostjo podjetja. V 
Chemical Bank so ugotovili, 
da se jim je povečala profi- 
tabilnost s pomočjo visoke po
slovne etike, saj jim je  ta omo
gočila znižati stroške raznih 
tožb in glob, pridobili so si 
zaupanje javnosti, pridobili so 
nove poslovne partnerje, ki so 
cenili in podpirali taksno nji
hovo poslovno politiko, hkrati 
pa so uspeli zadržati in prido
biti najboljše kadre. Večina 
podjetij v razvitih ekonomijah 
si prizadeva razviti lastno kor
poracijsko kulturo, katere nei
zogibni del je tudi zelo strog 
kodeks etičnega obnašanja. 
Ross Perot (znan tudi kot 
»kavboj-kapitalist«), eden iz
med najuspešnejših ameriških 
poslovnežev, pravi, da v nje
govem podjetju nikoli ni bilo 
prostora za ljudi, ki so:

-  s svojim obnašanjem in 
posredovanjem neugodnih in
formacij diskreditirali ime po
djetja

-  se obnašali diskriminator- 
no do sodelavcev na kakršni
koli osnovi

-  gledali zviška na sodelav
ce

-  poskušali graditi svojo ka
riero na tujih plečih

-  postali »interni« politikan
ti.

V nadaljnjem razmišljanju se 
bom osredotočil predvsem na 
vpliv »notranjih« informacij na 
tržno vrednost in tržni položaj 
podjetja, pri čemer je treba 
najprej pojasniti pojem_ učin
kovitosti trga kapitala. Učinko
vitost trga kapitala pomeni, da 
tržna cena dolgoročnega last
niškega vrednostnega papirja 
(npr. navadne delnice) izraza 
trzni konsenz o vrednosti te
ga vrednostnega papirja. Če je 
trg učinkovit, cena delnice iz
raza vse razpoložljive infor
macije. Investitorji se za na
kup delnic nekega podjetja 
odločijo zato, ker so glede na 
razpoložljive informacije pre
pričani, da so delnice vredne 
vsaj toliko, kot je njihova se
danja tržna cena. Učinkovit trg 
kapitala obstaja torej takrat, 
ko tržne cene delnic izražajo 
vse razpoložljive informacije

o stanju v narodnem gospo
darstvu, o stanju na finanč
nem trgu ter o stanju v pod
jetjih, katerih delnice kotirajo 
na finančnem trgu. Iz tega iz
haja, da se cena delnice sko
raj v trenutku prilagodi novim 
informacijam, pri čemer kot 
»novo« informacijo štejemo 
informacijo, ki za udeležence 
na trgu kapitala pomeni pre
senečenje (kajti vse, kar ni 
presenečenje, je možno pred
videti in s tem vključiti v svo
ja predvidevanja glede cene). 
Vse empirične raziskave o 
učinkovitosti trgov kapitala 
kažejo, da so trgi kapitala v 
razvitih državah precej blizu 
»popolnim« trgom, tako da la
hko ugotovimo, da je v po
prečju na trgu kapitala nemo
goče doseči nadpovprečen 
dobiček z upoštevanjem raz
položljivih informacij. Razpo
ložljive informacije je treba lo
čiti od »notranjih« informacij 
(to so informacije, ki so doseg
ljive samo ožjemu krogu me
nedžmenta podjetja, niso pa 
dosegljive širši javnosti). Upo
raba takšnih »notranjih« infor
macij z namenom doseganja 
ekstra profita pri špekuliranju 
z delnicami »lastnega« podjet
ja, ima značaj kaznivega de
janja in je tudi izredno strogo 
pravno sankcionirana (v ZDA 
lahko kazen za takšno deja
nje krepko preseže dobo treh 
let zapora).

Zamislimo si podjetje (del
niško družbo), katerega delni
ce kotirajo na trgu kapitala v 
neki razviti tržni ekonomiji. 
Delnice tega podjetja izkazu
jejo precejšnjo stabilnost ter 
zmerno rast v preteklih letih, 
kar pomeni, da ima javnost 
zaupanje v to podjetje. V bli
žnji preteklosti je menedž
ment tega podjetja sprejel od
ločitev o investiciji, ki ni imela 
večjega vpliva na vrednost 
delnic podjetja (pri tem je za 
nas povsem irelevantno, ali je 
bila ta odločitev pravilna ali 
ne). Naenkrat se v dnevnem 
tisku pojavijo izjave nekoga iz 
»širšega kroga obveščenih« v 
podjetju o popolni zgrešeno- 
sti sprejete investicije ter o 
popolni nekompetentnosti 
najvišjega menedžmenta pod
jetja. Brihtni fantje s kalkula
torji seveda takoj ugotovijo, 
da so delnice tega podjetja 
precenjene. Borzni posredniki 
se želijo čimprej znebiti teh 
delnic. Ponudba delnic inkri
miniranega podjetja na trgu 
kapitala se nesorazmerno po
veča, kar pri nespremenjenem 
povpraševanju povzroči hiter 
padec vrednosti delnic. Ko 
vrednost delnic doseže kritič
no spodnjo točko, podjetje 
bankrotira. Ves ta proces se 
izvrši v nekaj urah. Stabilno 
podjetje se je v nekaj urah

spremenilo v »ušivega psa« 
zaradi informacij, ki so za trg 
kapitala pomenile preseneče
nje.

Ta hipotetični primer je se
veda do banalnosti simplifici- 
ran, vendar predstavlja torzo 
dogajanj v poslovnem svetu. 
Pojasni nam tudi, zakaj so pra
vila obnašanja menedžmenta 
na Zahodu tako strogo dolo
čena. Osnovna naloga mene
džerja je, da povečuje delni
čarjevo premoženje (preko 
povečevanja vrednosti del
nic). Politikantstvo, karieri
zem, diskreditacija v funkciji 
lastne promocije pa imajo ra
vno nasproten učinek na vre
dnost podjetja. Odločajo del
ničarji.

Povsem normalen pojav na 
Zahodu je, da lastniki podje
tja zamenjajo nesposoben 
menedžment, vendar ima no
vo postavljeni menedžment 
nespremenjeno nalogo -  po
večevati vrednost podjetja. Če 
novi menedžment svoje po
slanstvo začne z javnim pra
njem umazanega perila, s tar

nanjem o »zavoženosti stva
ri« preko najbolj odmevnih 
medijev, s posipanjem s pepe
lom, potem ta menedžment 
ali nima dobrih namenov ali 
pa je »tržno nepismen.« No
vinarji so »lačni« bombastič
nih novic. Senzacionalizem je 
njihovo delo. Ve se, kaj je de
lo menedžerja. Vse ostalo je 
vprašanje trgovanja. Revoluci
je se dogajajo. »Mini revoluci
ja« v podjetju na Zahodu se 
ne izvaja na romunski način 
(tj. z neposrednim prenosom). 
Dolga leta so potrebna, da si 
podjetje v svojem okolju pri
dobi dobro reputacijo in ima- 
ge (ki lahko »suhoparno« knji
govodsko vrednost podjetja 
na trgu tudi večkratno pove
čata), precej enostavno je do
bro ime izničiti. Vse spre
membe, pa naj bodo še tako 
drastične, je treba znati izpe
ljati na za podjetje najmanj 
boleč način.

Še sreča, da pri nas nima
mo tržne ekonomije.

Samo Javornik
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OSKRBA Z ENERGIJO 
V NOVEMBRU 1990

V mesecu novembru je bila dobava primarnih energentov 
v redu, enako tudi proizvodnja in oskrba porabnikov s se
kundarnimi energenti. Nismo pa imeli lastne proizvodnje ki
sika in tehničnega dušika. Izpad proizvodnje je bil zaradi ge
neralnega remonta kisikove naprave in zračnega kompresor
ja za pridobivanje kisika. Tako smo morali oba energenta 
nabavljati iz Tovarne dušika Ruše, in sicer 277.000 kg kisika 
in 44.500 m1 n čistega dušika, nabavili smo tudi 8.694 m n 
argona, in sicer v celoti iz Avstrije.

Zbrali smo 8.400 I odpadnega olja, ki ga pokurimo na ogrev- 
nih pečeh oz. parnih ali vročevodnih kotlih. Od tega je 2.700 
I pridobljenega od naprave za čiščenje odpadnih emulzij. Teh 
smo zbrali in prečistili 107,1 m 5. Z destilacijo odpadnih nitro 
razredčil pa smo pridobili 1.280 kg uporabnega nitro razred
čila.

Poleg nabave in oskrbe porabnikov smo v novembru izva
jali planirane preventivne preglede in tekoča vzdrževanja na 
energetskih napravah in postrojih. Sproti smo odpravljali tudi 
vse nastale okvare na energetskih vodih v železarni in na CK 
v mestu. Izvedli smo tudi nekaj novih del in predelav.

Poraba primarnih in sekundarnih energentov je bila v no
vembru manjša, kot smo planirali. Večja poraba od plana je 
bila samo čistega dušika, in to zato, ker se je le-ta uporab
ljal tudi kot tehnični dušik. V remontu je namreč bila napra
va za pridobivanje tehničnega dušika. Najmanj pa smo po
rabili mazuta, saj je znašala poraba le 7,5 % plana, zato pa 
je bila nekoliko večja poraba zemeljskega plina, kot bi bila 
sicer.

Vendar je bila skupna poraba toplote iz ZP +  PB +  M 
manjša od plana, in sicer za 28,2 %, kar je tudi skladno z 
manjšo proizvodnjo.

Jože Oder

VARČEVANJE Z ENERGIJO
VARČEVANJE S SANITARNO 

TOPLO VODO
12 % od celotne energije v gospodinjstvu se porabi za pripravo 

sanitarne tople vode, ki se lahko pripravlja v kotlih za centralno ogre
vanje ali v električnih bojlerjih.

Poglejmo, kje lahko privarčujemo:
-  zamenjati stare pipe s sodobnimi enoročnimi, kjer se nastavlja 

količina in temperatura istočasno, tudi s tesnienjem ni problemov
-  vodo segrevati v nočnem času, ko je električni tok cenejši
-  ne pomivati posode pod tekočo vodo, ampak v posodi
-  tuširajmo se, saj porabimo pri tem le 50 I vode, pri kopanju v 

kadi pa 150 I
-  pri umivanju rok ali britju voda neprekinjeno teče -  uporabljamo ra

je  lonček
-  ne pustimo, da voda kaplja iz pip.

Perlator zmanjša porabo vode v enoti časa 
Prepustnost pipe -  ventila je vaš strošek 

Ne pomivajte pod tekočo vodo
Sodobne enoročne pipe vračajo denar

sjoo %  £ ° %

PERLATOR  

( m r e ž ic a  na is

NASVETA
-  Ker je  voda trda, se v kotličkih ali posodah, kjer se kuha čaj, 

nabere kotlovec. Tega je treba odstraniti, ker se voda v takih kot
ličkih počasneje segreva in se porabi več energije.

Namesto kemičnega sredstva za odstranjevanje kotlovca lahko upo
rabljamo kis. Kis naj zavre, nato ga odstranimo in pustimo, da se 
ohladi. Po takem čiščenju v kotličku vsaj enkrat prevremo vodo in jo 
izlijemo, šele nato ga lahko znova uporabljamo.

-  V bojlerjih za pripravo sanitarne tople vode ne segrevamo vode 
nad 60° C, saj se pri tej temperaturi intenzivno izloča kotlovec, ki 
se nabira okoli grelca in je s tem poraba energije večja.

Robert Jamšek

POBRATI DELO, KI LEŽI NA CESTI 
(DA NE BO TREBA NA CESTO LJUDEM)

Obdelava oz. podjetje STO prek luenne že nekaj časa us
pešno sodeluje z 18-tisoččlanskim avstrijskim holdingom Vo- 
est Alpine. Tokrat ima posel z dvema njegovima firmama: 
s procesno opremo in s Steinelom.

Za prvo podjetje obdelujejo okoli 60 pozicij za zvarjence 
za konti live, namenjene v Bolgarijo. Vrednost tega posla je 
okoli pet milijonov šilingov.

Drugo pa je sodelovanje s Steinelom, ki predstavlja za Ob
delavo popolnoma novo področje. Gre za varilne priprave na 
računalniško upravljani liniji za izdelavo karoserij avtomobilov 
(vrednost linije je okoli 800 milijonov šilingov). Konkretno de
lajo za golf in jetto. Če bo naročnik zadovoljen s kvaliteto 
dela, pričakujejo dolgoročno sodelovanje, ne le za VW, tem
več tudi za BMW in mercedes.

Trenutna vrednost tega posla z železarno je 6 milijinov ši
lingov, vanj pa so vključeni Monter, TSD, Pnevmatika, za mon
tažo in izdelavo posameznih sklopov pa tudi SGV

Kot je povedal direktor Obdelave Marjan Senica, dipl. inž., 
si želijo v letu 1991 vsaj za trikrat povečati obseg poslovanja 
z Voest Alpine. Dela je dosti, leži tako rekoč na cesti, le po
brati ga je treba in dobro opraviti; tako bo manj ljudem tre
ba na cesto.

Direktor po tej poti tudi izreka pohvalo vsem, ki so sode
lovali pri omenjenih poslih. Veseli ga, da so imeli delavci to 
delo radi in so ga kljub nekaterim težavam, kot je npr. težko 
doseganje nivoja točnosti na vrtalnih strojih, dobro opravili. 
Splačalo pa se je, saj je bila cena brez standardne opreme, 
ki jo je kupil naročnik, prek 10 dolarjev za kilogram.

H. MerkačTUŠIRANJE JE PRIHRANEK
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KULTURA
NOVE KNJIGE NA POLICAH KOROŠKE 

OSREDNJE KNJIŽNICE 
»DR. FRANC SUŠNIK« 

RAVNE NA KOROŠKEM
Časniki in časopisi so v knjižnici ena od pomembnih oblik infor

miranja. Pridobivamo jih z lastnim nakupom, obveznimi izvodi in da
rovi, kar pomeni, da lahko bralcem nudimo vso periodiko, ki je  tis
kana na področju Slovenije.

Glede na to, da danes informacije hitro zastarajo, določenih revij 
ne izposojamo na dom. S tem omogočimo dostopnost informacij več
jemu številu bralcev. Na dom tudi ne izposojamo starejših letnikov, 
razen če imamo dva izvoda. Izjema so le tujejezične revije, ki so ne 
glede na leto izida splošno dostopne vsem članom knjižnice.

Za vse revije, ki jih shranimo v skladišča, izdelamo katalog Ta 
bralcu pove, katere revije in za katera leta hranimo v naši knjižnici 
Posebej urejena časopisna bralnica je dostopna vsem članom knjiž
nice in jim omogoča dnevno seznanjanje z novimi informacijami. Bra
lec ima pri nas pester izbor periodičnega tiska, ki si ga lanko izpo
sodi na dom, ga prebira v bralnici ali pa si določene članke iz njih 
preslika.

Tudi tokrat vam ponujamo izbor novih knjig:
Beseda, dejanje, svoboda. -  Ljubljana, 1990. -  (Filozofija skozi psihoa
nalizo) (Analecta)
Bratko, I. -  B. Cestnik: Programski jezik Pascal z razširitvami turbo 
Pascala. -  Ljubljana, 1990
Bianchi -  Bandinelli, R.: Od helenizma do srednjega veka. -  Liublia- 
na, 1990. -  (Studia Humanitatis)
Brkan, B.: Enciklopedija špeceraja. -  Zagreb, 1990
Brovvn, G.: Handbook of fine brandies. -  London, 1990
Brodič, T.: Analogna integrirana elektronika. -  2. izd. -  Saraievo
1989
Claxton, A.: Selbstgemachte Gluckvvunschkarten. -  Hamburg, 1989 
Dolenc, J. -  F. Koblar: France Bevk. -  V Ljubljani, 1990. -  (Zname
niti Slovenci)
Enciklopedija Jugoslavije. Knj. 6: Jap-Kat. -  Zagreb, 1990
Filmska komedija. -  Ljubljana, 1989. -  (Imago, zbirka revije Ekran)
Forester, T.: Die High Tech Gesellschaft. -  Stuttgart, 1990
Gilbert, R.: 200 sobnih rastlin. -  Ljubljana, 1990
Hvala, F.: Življenje pod Bevkovo Kojco. -  Koper, 1990
Idrijski rudnik skozi stoletja. -  Idrija, 1990
Kolači in torte. -  Ljubljana, 1990
Koshofer, G.-H. Wedewerdt: ABC fotografije. -  Ljubljana, 1990 
Kološa, J.: Moja fotografija. -  Murska Sobota, 1990 
Korač, D.: Alergija u dece i odraslih. -  Beograd, 1990. -  (Medicina 
za svakog)
Lang, P.A.: Inteligenčni kvocient. -  Ljubljana, 1990 
Melavc, D.: Kako gospodariti. -  Kranj, 1990
More, H.: Dressmaking techniques. -  London, 1990. -  (Kingfisher 
practical guides)
Maino, M : Kitting techniques. -  London, 1990. -  (Kingfisher prac
tical guides)
Marjanovič-Umek, L.: Mišljenje in govor predšolskega otroka. -  Lju
bljana, 1990
Mein Garten im ganzen Jahr. -  Koln, 1990
Phillips, B.: 4000 nasvetov za dom in družino. -  Ljubljana, 1990
Požar, P.: Hrvatske pravide. -  Split; Zagreb, 1990
Preston-Mafham, K.: Grasshoppers ana Mantids of the VVorld. -  Bland-
ford, 1990
Predan, M.: Vse slovenske povojne vlade. -  Maribor, 1990 
Repertoar hrvatskih kazalista 1840-1980. -  Zagreb, 1990. -  (Biblio
teka Posebna izdanja/Globus)
Rupel, D.: Slovenske slovesnosti in vsakdanjosti 1888-1988. -  Ma
ribor, 1990. -  (Žnamenja; 106)
Shala, B.: Kosovo, krv i suze. -  Ljubljana, 1990 
Splošna kolektivna pogodba za gospodarstvo. -  Ljubljana, 1990 
Statistični letopis Republike Slovenije 1990. -  Ljubljana, 1990 
Sulek, B.: Hrvatsko-njemačko-talijanski rječnik znanstvenog nazivlja. -  
Zagreb, 1990. -  (Biblioteka Rječnici)
Tomori, M.: Psihologija telesa. -  Ljubljana, 1990

UVELJAVLJAJO AVTENTIČNE 
OBLIKE SAMOORGANIZIRANJA 

KULTURE

Vllasi, A : Majstori mraka. -  Zagreb, 1990. -  (Biblioteka Globus) 
Zupančič, B.M.: Pravo in prav. -  V Ljubljani, 1990. -  (Misel in čas) 
Začimbe za pestrejši okus. -  Ljubljana, 1990. -  (Paša za oči in usta) 
Zarai, R.: Moja prirodna medicina. -  6. izd. -  Beograd, 1990 -  (Bib
lioteka Zdravlje)
Živkovič, R.: kava i zdravlje. -  Beograd; Zagreb, 1990. -  (Medicina 
za svakog)
Žajdela, I.: Kočevski Rog. -  Maribor, 1990

Pa še nekaj novih knjig iz domoznanskega oddelka:
Bachmann, I.: Tri poti k jezeru. Lajež. -  Celovec; Salzburg, 1990 
Cibron, A.: Delovna kariera v organizaciji. -  Prevalje, 1990. -  Ma
gistrsko delo
Malle, A.: Valentin Podgorc in koroški plebiscit. -  Celovec; Dunaj, 
1990
Pušnik, L.: Uporabnost trenirk. -  Ljubljana, 1990. -  Diplomska na
loga
Statistični pregled za občine Dravograd, Radlje ob Dravi, Ravne na 
Koroškem, Slovenj Gradec. -  Ravne na Koroškem, 1990 
Alpinistična odprava Gangapurna 1989. -  Ravne na Koroškem, b.l.

Darja Molnar

Na lanskem decembrskem 
zasedanju Skupščine občine 
Ravne na Koroškem je pri 
spremembah in dopolnitvah 
dolgoročnega razvojnega na
črta občine Ravne (1986- 
2000) pri področju kultura 
spet prišlo do izraza vprašanje 
amaterska -  profesionalna 
kultura v občini. Spodbudil ga 
je prvi zapisani stavek v gra
divu: »Temeljna usmeritev na 
področju kulture je izenače
vanje kulturnih dobrin in usta
nov vsem prebivalcem ter o- 
bujanje množične ljubiteljske 
dejavnosti.«

Gledano lokalno je vpraša
nje vsekakor pereče in zato 
že mnogokje in mnogokdaj v 
domačih logih obravnavano 
(razmerje pa je še vedno, ka
kršno pač je), gledano širše, 
v slovenskem merilu, pa vpra
šanje izgubi na pomenu takoj, 
ko vemo, kaj je danes aktual
no v slovenskem kulturnem 
prostoru; a ne le to, republiš
ka kulturna politika tudi za 
naš konec nakazuje nekatere 
rešitve.

Pomagam si z intervjujem z 
Rudijem Šeligom, predsedni
kom pri skupščini Republike 
Slovenije ustanovljenega od
bora za kulturo. Intervju je bil 
objavljen v Sobotni prilogi De
la 8. decembra 1990. Rudi 
Šeligo pravi, da v Sloveniji še 
nimamo globalne kulturne po
litike in nadalje: »Ne gre le za 
to, kako najti ustrezno mesto 
kulture v družbenem življenju, 
ampak za to, kako osmisliti 
celotno družbeno življenje«. 
Zdaj seveda nočem reči, da 
lahko v občini Ravne držimo 
križem roke in čakamo, da bi 
prišel recept za kulturno živ
ljenje iz Ljubljane; ne, menim, 
da nam bolj papeški od pape
ža pri tem ni treba biti. Ni

namreč nepomembno, da po 
plebiscitu »potrebujemo kul
turne modele, ki bodo osmisli
li tudi samostojnost Sloveni
je«, kot pravi Rudi Šeligo. To 
bo gotovo morala upoštevati 
tudi občinska kulturna politi
ka.

In nadalje: ker je Rudi Še
ligo prepričan, »da slovenska 
kultura brez neke avtonomije 
in samoorganiziranosti, ki ne 
bo oblika državne organizira
nosti, preprosto ne more delo
vati«, imajo na republiški ravni 
poleg sekretariata za kulturo 
pri IŠ skupščine R Slovenije 
se pri skupščini sami odbor 
za kulturo, poleg tega pa tudi 
Slovenski kulturni zbor kot av
tentično obliko samoorganizi
ranja slovenske kulture. Če 
nam torej na Ravnah ni všeč, 
kar je v dolgoročni kulturni 
program zapisal ravenski »((vr
šni svet oz. posebna komisija 
za kulturo pri njem, hkrati pa 
nismo zadovoljni z delom Zve
ze kulturnih organizacij, ki ve
lja zgolj za kulturni servis, us
tanovimo tudi na Ravnah neko 
telo med kulturno oblastjo in 
ustvarjalcem oz. izvajalcem 
kulture. Res, v Sloveniji je zdaj 
čas, da se uveljavijo avtentič
ne oblike samoorganiziranja 
kulture!

In ne nazadnje: v težkih gos
podarskih razmerah bo tudi v 
Sloveniji za kulturo manj de
narja. Rečeno pa je, da za vsa
ko ceno policentrizma v geo
grafskem pogledu ne bodo u- 
poštevali: »Sem za pomens- 
kost in vsebino«, pravi Rudi 
Šeligo.

Če bo tako res, pa se zna 
tudi vaga amaterska: profesio
nalna kultura v občini Ravne 
sama od sebe postaviti v eno 
lego.

Helena Merkač

KULTURNA KRONIKA

12. decembra je na Ravnah 
izšla knjiga Spomeniki in zna
menja NOB v Mežiški dolini.
Urednik Janez Mrdavšič, izda
jatelj obč. odbor ZZB NOV 
Ravne.
13. decembra je bila v Ti
tovem domu na Ravnah pred
stava Prešernovega gledališ
ča iz Kranja. Zaigrali so delo 
Harolda Pinterja Hišnik.

16. decembra je bil v farni 
cerkvi na Prevaljah božični 
koncert. Pel je mešani pevski 
zbor Pro mušica iz Maribora 
pod vodstvom Iva Urbančiča. 
Orglal je Ivo Kopecky.

V okviru božičnega tedna 
na Prevaljah je bilo več kul
turnih prireditev:

18. decembra lutkovna 
predstava O goski, ki se je 
učila peti, 20. decembra bo
žični koncert New Svving Qua-

rteta z Otom Pestnerjem, 22 
decembra popoldne s citraš- 
kim ansamblom Strune izpod 
Pece, 23. decembra pa s 
Šentanelskimi pavri.

V pričakovanju dedka Mra
za sta otroke v koroški regiji 
razveseljevali lutkovni skupini 
DPD Svoboda Črna pod vod
stvom Jožice Praprotnik in 
KUD Prežihov Voranc Ravne 
pod vodstvom Tatjane Šum
nik. Nastopili sta več kot dvaj
setkrat, Črnjani z igrico O gos
ki, ki se je učila peti, Raven
čani pa s Čarovniškimi izkuš
njami. Za dedka Mraza so na
stopale tudi nekatere šolske 
gledališke skupine.

28. decembra so na sre
čanju z upokojenci -  železar- 
ji v Titovem domu nastopili 
vresovci in harmonikarji.

HM
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REKREACIJA IN ŠPORT
ODBOJKA

Odbojkarji Fužinarja so zago
tovo presegli vsa naša pričako
vanja, saj so se po prvem delu 
tekmovanja v II. zvezni ligi uvrsti
li na odlično 3. mesto. Naslov je 
senskega prvaka so si priigrali 
odbojkarji Tovila Olimpije iz L jub
ljane, ki so v celem jesenskem 
delu prvenstva oddali en sam 
niz. Druga je bila ekipa Modriče 
Optime, prav ti dve prvouvrščeni 
ekipi pa sta edini premagali naše 
odbojkarje. V lanskem decembru 
so fantje trenerja Ježa v zadnjih 
treh kolih dosegli še dve zmagi 
in en poraz. Najprej so gladko 
zmagali v Stari Pazovi proti Je- 
dinstvu s 3:0, nato doma izgubili 
proti Modriči Optimi z 1:3 in v 
zadnjem kolu 23. decembra zma
gali še v Kamniku s 3:1. Torej, 
ravenski odbojkarji so ostali brez 
točk le v dveh tekmah doma, v 
svoji dvorani, v gosteh pa so vse 
tekme dobili.

Z uvrstitvijo odbojkaric Fuži
narja po lanskem jesenskem delu 
prvenstva v enotni republiški ligi 
seveda ne moremo biti zadovolj
ni. Le tri tekme so naša dekleta 
dobila, v osmih srečanjih pa so 
točke pripadle nasprotnicam. V 
lanskem decembru so nas igral
ke Fužinarja najprej presenetile 
z zmago 3:2 v Topolšici, teden 
dni zatem pa so doma izgubile 
proti sebi enaki ali morda celo 
slabši ekipi -  Partizanu Tabor
II. z 1:3. Res, da so v tej tekmi 
nastopile brez poškodovane Pe
tre Mačič, kar se je pri njihovi 
igri poznalo, toda podobnih pre
senečenj in slabih iger je bilo v 
prvenstvu preveč. V zadnji tekmi 
so bila dekleta poražena še v Ro
gozi gladko s 3:0, kar je na kon
cu prvega dela prvenstva pome
nilo uvrstitev na 10. mesto s še
stimi osvojenimi točkami. Naslov 
jesenskih prvakinj so osvojile od 
bojkarice Kopra Cimosa.

Nasploh so tokrat koroške eki
pe v republiških ligah sila slabo 
uvrščene. Izjema so le odbojkari
ce Mežice, ki so po prvem delu 
prvenstva na 5. mestu M islinj- 
čanke imajo enako kot igralke 
Fužinarja le 6 točk, obe ekipi pa 
sta v položaju, ko jima grozi iz
pad iz lige. Še slabše se je v je 
senskem delu prvenstva godilo 
odbojkarjem Mežice, ki so z eno 
samo zmago na zadnjem mestu 
na lestvici in bodo morali spo
mladi napeti vse sile, da se reši
jo  izpada. Mislinjski odbojkarji so 
sicer v zadnjih dveh tekmah ne
koliko izboljšali svoj slabi polo
žaj, zbrali na koncu 8 točk, toda 
tudi njih čaka v nadaljevanju trdo 
delo. v II. republiški ligi za dekle
ta so brez poraza osvojile prvo 
mesto odbojkarice Partizana 
Prevalje, druge pa so presenet
ljivo igralke Partizana iz Črne.

Lep uspeh so dosegli mladi 
odbojkarji Fužinarja (kadeti), ki 
jih trenira Marjan Šteharnik, saj 
so se uvrstili v finale republiške
ga prvenstva med 4 najboljše eki
pe. Fužinarjevi kadeti so na treh 
turnirjih v svoji predtekmovalni 
skupini premagali Topolšico, 
Granit iz Slov. Bistrice in Šem
peter. Podoben uspeh so zabe
ležile kadetinje Partizana Preva
lje. Varovanke trenerja Janeza 
Dokla so v svoji skupini osvojile
1. mesto pred Topolšico, L jub
nim in Braslovčami. V finalu, ki

bo 3. februarja, bosta poleg Pre- 
valjčank nastopili še dve ekipi, 
zmagovalki svojih skupin.

Na finalnih turnirjih za medob
činsko prvenstvo v odbojki za 
pionirje in pionirke je bil vrstni 
red naslednji: Ravne -  pionirji:
1. Fužinar, 2. Prevalje, 3. Radlje 
-  pionirke: 1. Partizan Prevalje,
2. Dravograd, 3. Mežica.

KOŠARKA
V območni slovenski ligi, kjer 

nastopajo košarkarji Koroške, so 
tri kola drugega dela prvenstva 
odigrali že decembra lani. Naši 
fantje so bili uspešni, saj so v 
dveh tekmah uspeli zmagati in ta
ko zadržali 3. mesto na lestvici. 
Najprej so doma izgubili proti ko
šarkarjem Lovrenca, ki v ligi tudi 
vodijo, s 73:62, nato pa v Mari
boru premagali Bistro Petelin s 
96:58 in na Ravnah Slivnico s 
101:91. Vrstni red se tako tudi po 
10. kolih ni menjal, v vodstvu so 
še nadalje košarkarji Lovrenca 
pred Slivnico in Koroško, sledijo 
pa Bistro Petelin, Starše in Kun
gota. Trenutna uvrstitev naših ko
šarkarjev je dobra, čeprav ekipa 
ni brez problemov, zlasti pa jo 
pestijo poškodbe igralcev. Celot
na igra leži na plečih peščice 
igralcev, pohvalo za dobre na
stope pa si zlasti zaslužijo: Luž
nik (tudi trener), Pudgar, Kom- 
prej, Gumpot, Rihtar, Pranjič, Sa
vič, Todorovič in Enci. V svojo

sredino bi si želeli pridobiti še 
več mladih visokih fantov, ki jih 
veseli košarka. V prihodnjih dveh 
kolih je ekipa Koroške odigrala 
srečanji proti Radgoni vgosteh in 
proti Ljutomeru doma.

SMUČARSKI 
SKOKI

V Planici je bilo na 90-metrski 
skakalnici 9. decembra lani tek
movanje starejših mladincev za 
pokal cockte. Med 33 smučarji 
skakalci je zmagal Ljubljančan 
Damjan Fras, na odlično 2. mesto 
pa se je uvrstil Ravenčan Erih 
Pečnik. Solidno sta skakala tudi 
njegova klubska tovariša, saj je 
bil Jože Zagernik 13. in Kristi 
švab 18. Na isti skakalnici je b i
lo drugi dan državno prvenstvo 
mladincev, ki je štelo za klasično 
kombinacijo (skoki in teki). Peč
nik je osvojil skupno 3. mesto, 
potem ko je tekel na 10 km mal
ce slabše, zato pa bil v skokih 
ponovno odličen 2., s skokom 82 
in 80,5 m.

Mladi Fužinarjev smučar Erih 
Pečnik se je v lanskem letu pr
vič uveljavil kot tekmovalec v kla
sični kombinaciji, kjer je nastopil 
tudi kot reprezentant naše drža
ve. Sicer sta na dveh tekmah al
pskega pokala za starejše mla
dince v decembru lani nastopila 
dva Fužinarjeva reprezentanta -  
Pečnik in J. Zagernik, ki je tek

moval le v solo skokih. Na prvi 
tekmi alpskega pokala v avstrij
skem Andelsbuchu se je Pečnik 
uvrstil v kombinaciji na solidno 
21. mesto med 47 tekmovalci. 
Znova se je izkazal v skokih, kjer 
je bil tretji za skakalcem iz Nem
čije VVeissom in VVallnerjem. V 
solo skokih na 90-metrski ska
kalnici je bil Jože Zagernik 18. 
med 57 tekmovalci.

Druga tekma kombinatorcev za 
alpski pokal v Planici je prinesla 
velik mednarodni uspeh tudi na
šemu smučarju Erihu Pečniku. 
Osvojil je prve točke za našo re
prezentanco, potem ko se je uvr
stil na 11. mesto med mladinci. 
Znova mu je visoko uvrstitev pri
neslo njegovo odlično skakanje, 
saj je na 90-metrski skakalnici 
dosegel daljavi 86 in 88 m in bil 
drugi za Klausom Schallertom iz 
Avstrije. Na drugi tekmi za alpski 
pokal v smučarskih skokih v Pla
nici je zmagal Ljubljančan Fras, 
od tekmovalcev Fužinarja pa so 
se uvrstili: 10. Pečnik, 18. Zager
nik in 37. Švab. Uvrščenih je bilo 
64 skakalcev iz 5 držav.

PLAVANJE
V Trbovljah je bil konec lanske

ga leta tradicionalni miting, kjer 
so se zbrali domala vsi najboljši 
plavalci iz Slovenije, med njimi 

eščica tekmovalcev Fužinarja. 
ajboljše uvrstitve sta dosegla 

Eva Breznikar, ki je bila prva na 
200 m delfin in 200 m prsno ter 
Matija Medvešek, ki je zmagal 
na 200 m prsno. Dobro je v Tr
bovljah plaval tudi Ravenčan Kre
šo Božikov, ki nastopa za Kranj
ski Triglav, saj je osvojil 1. mes
to na 200 m mešano in 200 m 
hrbtno, na 400 m kravl pa je bil

KEGLJANJE
Čeprav je bila polovica tekmo

vanja v republiških ligah zaklju
čena že pred mesecem dni, vam 
moramo posredovati še rezultate 
zadnjega kola in uvrstitve naših 
kegljaških ekip. V okviru I. rep. 
lige so na Prevaljah kegljavke 
Fužinarja premagale Korotan z 
2392:2339 keglji. Z dvema novi
ma točkama so Ftavenčanke pre
hitele »sosede« in na koncu je 
senskega dela osvojile 4 mesto, 
Prevaljčanke pa so 8. Jesenske 
prvakinje so postale kegljavke 
Tekstine iz Ajdovščine.

Kegljači Fužinarja so prvenstvo 
v II. rep. ligi zaključili s preprič
ljivo zmago nad vedno neugodni
mi nasprotniki, ekipo Radenske s 
5205:5130 keglji. Pri Fužinarju 
sta za zmago najbolj zaslužna 
Ferdo Paradiž, ki je podrl 921, 
in Rajko Podojsteršek 892 keg
ljev. Po prvem delu tekmovanja 
so v tej ligi v vodstvu kegljači 
Rudarja iz Trbovelj, ki imajo 12 
točk, pred Fužinarjem in Raden
sko, ki sta osvojila po 10 točk.

V drugi rep. ligi -  vzhod so 
premočno osvojile naslov jesen
skih prvakinj kegljavke Slovenj 
Gradca z 10 točkami. Prvenstvo 
se bo v vseh slovenskih ligah 
nadaljevalo 2. februarja.

Ivo Mlakar
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KADROVSKA GIBANJA
BILANCA KADROVSKIH 
GIBANJ V LETU 1990

S planom določeno zmanj
šanje števila delavcev v letu 
1990 je doseženo oziroma 
preseženo. Tako kadrovsko 
bilanco so omogočile tudi 
splošne razmere. Vsekakor 
pa je s tem izpolnjena ena 
od redkih planskih obveznos
ti. Tako se je število delav
cev od januarja zmanjšalo s 
5.768 na 5.496 ali za 272 
delavcev.

Delovno razmerje 
so sklenili

PE METALURGIJA
JEKLARNA -  POŽARNIK Iz

tok, talilec -  iz JLA.
VALJARNA -  JAKOPIN Ro

bert, ključavničar -  iz JLA.

PE JEKLOLIVARNA -  PE
TRIČ Simona, meh. obd. stro
jev; LAUK Vladimir, ključavni
čar -  oba iz poklicne rehabi
litacije.

PE STROJI -  PISAR Kristi
na, rezkalec -  iz šole.

PE OBDELAVA
NAMENSKA PROIZVODNJA 
-  ZORČIČ Janko, strugar; 
FLIS Iztok, rezkalec -  oba iz 
šole.
ORODJARNA -  KOSABER 
Matjaž, orodjar; KRENKER 
Damjan, str. mehanik -  oba 
iz šole.

PE ARMATURE -  ČAVNIK 
Marjana, strojni tehnik -  iz 
šole.

Delovno razmerje 
je prenehalo

PE METALURGIJA
SK. SLUŽBE -  KOKAL Ivan, 

obračunar -  inv. upokojitev; 
ŽLOF Frančiška iur., vodja 
mat. dispozicija; REK Marija, 
spektroskopik; GOSTEN
ČNIK Karel, kontrolor -  vsi 
predčasna upok.

JEKLARNA -  FERK Ivan, 
delovodja -  predčasna 
upok.; ČAS Boštjan, poprav
ljalec za litje -  v JLA.

VALJARNA -  ŽERDONER 
Franc, delovodja; SLEME- 
NJAK Franc, nastavljalec rav- 
nalnih strojev; BLAŽIČ Marjan

Delovno razmerje je preki
nilo 544 delavcev, od teh 361 
zaradi upokojitve (s 148 pri
meri prevladuje predčasna 
upokojitev).

V istem obdobju je delov
no razmerje sklenilo ali priš
lo s služenja vojaškega roka 
225 delavcev (s 114 primeri 
prevladuje JA).

Milan Zafošnik

inž., vodja za pospeševanje 
proizvodnje -  vsi predčasna 
upok.; KAČ Pavel, žerjavo- 
vodja; GOSTENČNIK Anton, 
brusilec -  oba dos. pok. do
ba; HADŽIČ Meho, čistilec 
obrata -  izključen.

KOVAČNICA -  VOŠNER 
Franc, delovodja -  predčas
na upok.; ASANI DEVAT, bru
silec na rafami -  samovoljno; 
PROPRAT Srečko, pom. žaril- 
ca -  v JLA.

KOMERCIALNI SEKTOR -  
MATITZ Jože dipl. org. dela, 
strokovni svetovalec; STRM
ČNIK Marija, sam. referent za 
litino; POTOČNIK Adalbert 
inž., prodajni inženir; MORI 
Leopold, prodajni inženir; 
MARIN Rudolf, kontrolor; 
PRATNEKAR Marija, evidenti- 
čar odpreme -  vsi predčasna 
upok.; ŠPES Jože, pomožni 
delavec -  inv. upok.; ŠPEGU 
Ignac, mizar embalaže; CES
NIK Pavla, skladiščnik ferole- 
gur; ŠETINA Peter, sam. refe
rent prodaje -  vsi dos. pok. 
doba; BOŠTJAN Franc, stro
kovni delavec -  starostna 
upokojitev.

PE OBDELAVA
SK. SLUŽBE -  REZAR Ivan, 

vodja skupine za usmerjanje; 
KAČ Stanko, delovodja; PO- 
TOČNIK—LEBAR Marija, cen
tralni razdeljevalec; GRILC 
Ivan, kontrolor; SLATINEK Mi
roslav, lanser; PEČNIK Alojz, 
tehnolog -  vsi predčasna 
upokojitev.

NAM. PROIZV. -  KOMERIČ- 
Kl Ivan, vodja meh. obd.; TR- 
BIŽAN Jože, vodja proizvod
nje -  oba predčasna upok.

PE JEKLOLIV. -  ŠISER- 
NIK Franc, koordinator pro- 
izv. -  dos. pok. doba; PUŠ
NIK Ernest, delovodja -  pred
časna upok.; MEŽNARC Juli
jana, brusilec SBS; KREUH 
Karel, avtogeni rezalec -  oba

inv. upok.; STOJANOVIČ Mi- 
lorad, ročni brusilec -  izklju
čen; AMERŠEK Iztok, izpraz- 
njevalec -  sporazumno.

PE STROJI -  BELIČ Ivan, 
voznik viličarja -  samovoljno; 
BUHVALD Peter, monter -  
predčasna upok.; ODER Lud
vik, tehnolog; KOTNIK Zdrav
ko, kontrolor -  oba dos. pok. 
doba; JAMNIK Barbara, dela
vec priprave mat. -  starostna 
upok.; FRAND Jožef, kontro
lor -  inv. upok.

TEHNIČNI SEKTOR
ENERGIJA -  ŠAFARIČ Sta

nislav, delovodja -  predčas
na upok.

SGV -  CEHNER Franc, de
lovodja -  predčasna upok.; 
BREZNIK Ivan, tehnolog -  inv. 
upok.

Ob smrti naše drage mame
MARIJE PANDEL

se iskreno zahvaljujemo go
spodom Poriju za poslovilne 
besede, Poru za igranje na 
trobento, župniku za oprav
ljeni obred, Vresu za žalostin- 
ke, pogrebcem in vsem, ki so 
darovali cvetje, izrekli sožalje 
in jo spremili na njeni zadnji 
poti.

S hvaležnim srcem otroci z 
družinami ter ostalo sorodst
vo

Ob boleči izgubi naše 
drage mame, babice in 

prababice
AMALIJE RAZDEVŠEK, 

p.d. REBERNIKOVE MALKE,
se iskreno zahvaljujemo 
vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem, ki ste 
jo v tako lepem številu sprem
ljali na njeni zadnji poti, daro
vali cvetje ali za maše in iz
rekli sožalje. Zahvaljujemo se 
gospodu župniku za opravlje
ni obred in besede slovesa, 
gospodu kaplanu pa za du
hovno tolažbo na domu. Prav 
tako se zahvaljujemo govor
niku Francu Poriju in pevcem 
DU Prevalje.

Posebno zahvalo smo dolž
ni patronažni sestri Darinki 
Jezeršek za pomoč med nje
no boleznijo. Hvala tudi go
spe Račnik in Kuhelnikovim 
za vso pomoč. Hvala vsem, ki 
ste našo mamo obiskovali ali 
nam kakorkoli pomagali.

Hčerka Rezka in sin Ivan z 
družinama

TRANSPORT -  SVETINA 
Egidij, strojevodja -  inv. upo
kojen; VOGEL Peter inž.; ob- 
ratovodja -  predčasna upok.

RAZVOJNI SEKTOR -  PO
GOREVC Edvard inž., vodja 
službe za standardizacijo; 
STRMČNIK Slavko, planer; 
ŠIPEK Anton inž., inženir za 
razv. projekte -  vsi predčas
na upok.

ORG. KADR. SEKTOR -
GROGL Peter inž., vodja or
ganizacije -  predčasna upo
kojitev; BUKOVEC Jože, ana
litik; LESKOŠEK Franc, stro
kovni delavec; JEZERNIK 
Martin, vratar; POLAJNER Er
na, arhivar manipulant -  vsi 
inv. upok.

EKONOMSKO FINANČNI 
SEKTOR -  ARCET Marija, ob
računar; GORENŠEK Emilija, 
knjigovodja -  obe predčasna 
upok.

SEKTOR ZAG. KAKOVOSTI
-  ZDOVC Anton, ultrazvočni 
kontrolor -  predčasna upok.

OE ZAPOSLOVANJE

Ob boleči izgubi matere se 
zahvaljujem vsem sorodni
kom, sosedom in znancem za 
darovano cvetje in izraze so
žalja.

Hvala tudi gospodu župni
ku za opravljeni obred ter 
pevkam iz Dravograda.

Titos Škratek

Ob odhodu v pokoj se is
kreno zahvaljujem sodelav
kam in sodelavcem I. nad
stropja poslovne zgradbe PE 
Stroji za pozornost in darila, 
ki mi bodo drag spomin na 
vas in na moje življenje z va
mi.

Marija Ravnjak

Ob odhodu v pokoj se naj
lepše zahvaljujem sodelav
cem OE SGV vzdrževanje OE 
Kovačnica in kovačem avtom, 
kovačnice za lepa darila, g. 
Pungartniku za poslovilne be
sede, g. Čebularju pa za po
hvalne besede. Vsem sode
lavcem želim veliko zdravja 
in osebne sreče, pri delu pa 
veliko uspehov.

Kristijan Knez

Ob odhodu v pokoj se naj
lepše zahvaljujem vsem so
delavcem ETS za lepa darila 
in poslovilne besede.

Vsem sodelavcem želim 
veliko zdravja, pri njihovem 
delu pa veliko uspehov.

Erik Ginter

Z A H V A L E
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VARSTVO PRAVIC

S SISTEMOM NI NIČ 
ZABETONIRANO

Sistem plač, ki ga je delav
ski svet Železarne Ravne spre
jel konec avgusta 1990, je na
stajal dve leti, zato so mnogi 
pričakovali, da ob njegovem 
uveljavljanju ne bo hude krvi, 
realisti pa so vedeli, da vsi 
ne bodo zadovoljni, že zaradi 
združevanja prejšnjih grup v 
manjše število razredov ne.

V določenem roku je prišlo 
na odbor za varstvo pravic 
okoli 750 pritožb, v nasled
njih dneh jih je 150 delavcev 
umaknilo, bodisi da so v po
slovnih enotah nesporazume 
razčistili, bodisi iz drugih vzro
kov, nekateri so se menda 
zbali, da bodo pritožbe upo
števali kot kriterij za ugotav
ljanje viškov.

»Ta bojazen je popolnoma 
neutemeljena«, je zagotovil 
predsednik odbora za varstvo 
pravic Milan Škafar. »Naspro
tno, vsak, kdor se je čutil oš
kodovanega, se je imel pravi
co pritožiti. Na nas, članih od
bora, pa je, da skupno s stro
kovno službo in tistimi, ki so 
delavce razporejali v razrede, 
doženemo, ali je pritožba u- 
pravičena ali ne. Odbor bo 
vsako pritožbo obravnaval ta
ko, kakor je treba, po vseh 
pravilih. Če se je komu zgodi

la dejanska krivica, jo bomo 
popravili; če se kdo čuti pri
zadetega, ker je bil ocenjen 
slabše, kot je pričakoval, pa 
mu bo tisti, ki ga je tako raz
poredil, dokazal, daje bila raz
poreditev v skladu z njegovi
mi sposobnostmi in delom, bo 
moral to pač sprejeti; če je

kdo pridobil manj kot sodela
vec, ker je  v novem sistemu 
manjše število razredov, bo 
moral to dejstvo prav tako 
sprejeti.

Menim, da noben sistem, če 
je še tako dober, ne more za
dovoljiti vseh. Kljub velikemu

številu pritožb sem prepričan, 
da je novi sistem boljši od sta
rega, saj nikomur ne zapira 
vrat. Dejanska pomanjkljivost 
je mogoče ta, da za napredo
vanje predpisuje predolgo de
lovno dobo in premalo upoš
teva delovno uspešnost.

Ob uveljavitvi novega pravil
nika o plačah bi bilo veliko 
manj pritožb, ko ne bi bilo vse 
v zvezi z razporeditvami do 
zadnjega tako tajno. Ko bi bili 
vodstveni ljudje v obratih lju
dem pravi cas povedali, zakaj 
je nekdo razporejen toliko vi
še ali niže od sodelavca, in bi 
bile utemeljitve tehtne, bi de
lavci to razumeli, čeprav vem, 
da ni lahko sprejeti, da imaš 
nižjo plačo kot sodelavec, živ
ljenjske stroške pa enake ali 
večje od njega. Toda novi sis
tem plač smo v železarni 
sprejeli tudi zato, da bi zače
li boljše delo bolje nagrajevati 
od slabšega in da bi prekinili 
s politiko enakih želodcev«

Ob izidu Fužinarja bo morda 
odbor za varstvo pravic že 
razdelil pravico med vseh 600 
pritožiteljev. Če jo bo (je) de
lil tako, kot je zagotovil pred
sednik Škafar, ne bo nikomur 
vzel volje in upanja. Z dobrim 
delom bo imel vsak možnost 
napredovati -  če ne danes, 
pa ju tri. Sicer pa, tudi sistem 
je ziv. Že jutri se lahko spre
meni.

Mojca Potočnik

KS?
tete KS po daljši razpravi na 
omenjenih sestankih odločile, 
da pristanejo na združitev. S 
tem so dokazale, da so dojele 
bistvena razloga za združitev: 
spremembe v političnem sis
temu in izredno slabo gospo
darsko stanje, ki sili v racio
nalizacije na vseh področjih, 
tudi pri krajevnih skupnostih; 
V KS Strojnska Reka so še do
dali, da »bi bilo vztrajanje pri 
sedanji organiziranosti nesmi
selno zaradi novega koncepta 
pravic in dolžnosti sedanjih 
KS«, v KS Čečovje pa, da bo 
v novi organiziranosti zelo po
membno, kakšne oblike ures
ničevanja interesov krajanov 
bomo našli in da bo neka ob
lika krajevne samouprave mo
rala še naprej obstajati.

Kolikor se do zdaj ve, naj 
bi bile v prihodnje naslednje 
organizacijske oblike v KS: 
zbor krajanov (sklicevali bi ga 
po potrebi in v posameznih 
krajevnih predelih), svet KS 
mesta Ravne (verjetno 15-čla- 
nski; v njem naj bi bili po trije 
člani iz sedanjih KS) ter od
bori vaških skupnosti oz. od
bor posameznega naselja me
sta.

O teh oblikah na sestankih 
še niso podrobneje razprav

ljali, pač pa so se izrekali o 
tem, kako naj se preoblikova
nje izvede: z referendumom 
ali s spremembo statuta ob
čine (za slednji predlog so le 
Čečovčani, drugi menijo, da 
se morajo KS združiti, kot so 
se razdružile -  z referendu
mom).

ENA PROTI
Izjema med kandidati za 

združitev KS mesta Ravne je 
le KS Trg-Ravne, ki združitve 
ne podpira. Meni, da »so se v 
sedanji obliki KS interesi kra
janov reševali hitreje in nepo
sredno, kar je bil osnovni 
cilj. Samo sodelovanje, infor
miranje, organiziranje in izva
janje je bilo boljše kot prej, 
ko je bila KS centralizirana. 
KS se je v času svojega ob
stoja ukvarjala z različnimi in
teresi, potrebami svojih kra
janov in vaščanov«. Dodali so 
še: »Predlagamo, da KS T rg - 
Ravne ostane, ker je v speci
fičnem položaju glede na dru
ge KS, saj združuje tudi vaš
ko skupnost Dobrije in ni spal
no naselje, kot so druge KS«.

Pri preoblikovanju krajevnih 
skupnosti mesta Ravne skup
ni jezik torej še ni najden in 
vprašanje je, kdaj bo; mogoče 
šele, ko bo sprejeta ustava. 
Do takrat pa morajo krajevne 
skupnosti vseeno živeti, saj je 
kar naprej treba izvesti kakš
no nalogo. Problem je v tem, 
da so z oblikovanjem več
strankarskega sistema organi 
KS samodejno prenehali z de
lom, in v KS se je pojavilo 
»brezvladje«, čeprav je bilo re
čeno, da se mandati podaljša
jo. Zato je v decembru Sekre
tariat za družbene dejavnosti 
in občo upravo pri SO Ravne 
na Koroškem izdal predlog, po 
katerem naj »v izogib sporom, 
ki lahko nastanejo v zvezi z 
zakonitim sklepanjem v KS, 
vodstva v KS v najkrajšem 
možnem času zagotovijo ime
novanje vseh tistih organov 
KS, ki so predvideni po seda
nji zakonodaji in statutu KS«.

O preoblikovanju KS bomo 
še pisali, ko bo sprejeta konč
na odločitev.

Helena Merkač

Izdaja  Delavski svet Ž e le 
zarne Ravne kot m esečnik v 
nakladi 6800 izvodov. U re ja  
uredniški odbor: A ndreja  
C ibron , M a rija n  G erdej, 
M arjan  K o lar, dr. T o n e  Prat- 
nekar. Sonja Sm olar, M aks  

Večko, M irk o  Vošner. 
Uredniš tvo : glavni in odgo
vorni uredn ik  M arjan  K o lar, 
novinarki H e len a  M erkač in 
M ojca  Potočnik, tajnica  

Jelka Jamšek.
T e l. 21-131, uredn ik  int. 

6753, nov inarki 6304.

Tisk: G ra fika  Prevalje

G lasilo  je  po 7. točki 1 odst. 
člena Zako n a o obdavčenju  
proizvodov in storitev v pro
m etu (U ra d n i list SFRJ, št. 
3 3 /7 2 ), prosto plačila pro

m etnega davka.

IZ NAŠIH KRAJEV

Ravne spet ena
ŠTIRI ZA

Če bo združena krajevna 
skupnost Ravne zaživela že le
tos, torej v letu 1991, bo od 
uvedbe stare organiziranosti, 
ko je bilo v okviru mesta Ra
vne pet samostojnih krajevnih 
skupnosti (Čečovje, Javornik- 
Šance, Trg-Ravne z Dobrija- 
mi, Dobja vas in Strojnska Re
ka), natančno 10 let. Takšno 
obdobje je seveda dovolj, da 
se v njem spoznajo vse pozi
tivne in negativne plati neke 
organiziranosti, predvsem pa 
dovolj, da se ljudje na neko 
obliko dela v svoji krajevni 
skupnosti navadijo.

Zato se niti ne gre pretira
no čuditi, da so se na sejah 
organov posameznih krajev
nih skupnosti, ko so se odlo
čali o združitvi oz. proti njej, 
kljub spremembam naklonje
nim časom, krajani le stežka 
navdušili nad novostjo. To do
kazujejo zapisniki s sej, ki so 
bile v ravenskih krajevnih sku
pnostih novembra in decem
bra lani, v katerih je najti kar 
precej pomislekov in opozar
janj na tehten premislek pred 
uvedbo novosti. Tako so funk
cionarji KS Javornik-šance 
priporočili, da je treba najprej 
narediti analizo rezultatov de

lovanja obstoječih KS z vidi
ka uspehov in neuspehov, še
le nato uvajati spremembe. 
Poudarili so tudi, da je iz sme
rnic IS SO Ravne razvidno, 
da gre za to, da bi bile bodo
če KS le podaljšana roka up
ravnih organov, da je težko 
ugotoviti, kakšnemu namenu 
bo služila nova KS in da je 
razprava o preoblikovanju KS 
preuranjena, ker še ni bila 
sprejeta nova ustava. Na sku
pni seji sveta in skupščine KS 
Čečovje so delegati izrazili bo
jazen, da bo ta reorganizacija 
le prehodnega značaja, saj se 
po osnutku ustave predvide
vajo manjše občine, le-te pa 
znajo biti še dražje. V KS Do
bja vas so delegati menili, da 
»bi bili le kot privesek oziro
ma bi imeli bolj malo vpliva 
na odločanje, če bi se orga
nizirali kot vaška skupnost« 
v KS Ravne. Tudi v KS Stroj
nska Reka ni šlo brez pomis
lekov, saj so delegati te kra
jevne skupnosti prepričani, 
»da smo krajani s formiranjem 
lastnih organov v KS mnogo 
bolj učinkovito reševali kraje
vno problematiko«.

Kljub vsem tem razlogom 
proti reorganizaciji krajevnih 
skupnosti pa so se vse naš-


